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Van arbeiderspaleis
tot kunstencentrum

Al honderd jaar is het imposante Feestlokaal van Vooruit een van de bouwwerken die
de Gentse binnenstad overheersen. Vandaag lokt het als internationaal vermaard
kunstencentrum jaarlijks een massa bezoekers, vroeger gonsde het – als kathedraal van
de coöperatie Vooruit – van de socialistische activiteiten. Coöperaties waren op het
einde van de negentiende en in het begin van de twintigste eeuw de spil van de opruk-
kende socialistische beweging in België. De Gentse Vooruit was daarbij een belangrijk
model: ze bekeerde massaal arbeiders tot het socialisme. In die opgang speelden volks-
huizen een grote rol. Ze waren bedoeld om de arbeiders te vermaken en cultureel te
verheffen. Je vond ze over het hele land terug. Het boek ‘Vooruit Gent 1913-2013’
van Liesbet Nys behandelt de geschiedenis van een van de volkshuizen die het meest
tot de verbeelding spreken: het Feestlokaal van Vooruit in Gent. Dit artikel is een
samenvatting daarvan.

100 jaar Vooruit
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Een klein socialistisch universum
Gent was in de negentiende eeuw een belangrijke
industriestad, met voornamelijk veel textielnijverheid.
De leef- en werkomstandigheden van de vele arbei-
ders waren er ronduit abominabel. Ze werkten vaak
twaalf uur per dag en leefden opeengepakt in armoe-
dige beluiken. Door honger en gebrek aan hygiëne
waren ziekte en dood schering en inslag. Die omstan-
digheden waren de voedingsbodem voor een sterke
socialistische beweging. Haar onbetwiste leider was
Edward Anseele. Hij dankte zijn gezag aan zijn tome-
loze inzet voor de coöperatie Vooruit, de ruggengraat
van de Gentse socialistische beweging.
Nog voor Vooruit was opgericht, in 1880, hadden
consumenten en producenten in binnen- en buiten-
land al enige tijd geëxperimenteerd met coöperaties
om voordeliger in hun materiële noden te voorzien.
De Engelse Rochdale Equitable Pioneers Society,
opgericht in 1844, was het prototype. Andere coö-
peraties, ook Vooruit, namen de beginselen ervan over:
de leden kregen op basis van hun verbruik een deel
van de winst, aankopen op krediet waren niet toege-
staan. De Gentse socialisten die Vooruit stichtten,
onder wie Anseele, wilden met de coöperatie de massa
mee tot het socialisme bekeren. Het begon allemaal
met een broodbakkerij in herberg Zacheus. Wie zich
aansloot, kon broodkaarten kopen. Een week later
kon je die inruilen voor brood. De prijs ervan lag iets
hoger dan elders, maar de leden kregen enkele keren

per jaar een deel van de winst uitgekeerd in verhou-
ding tot het aantal broden dat ze gekocht hadden.
Die winst kregen ze in bonnen, waarmee ze enkel
producten van de coöperatie konden kopen – naast
brood kwamen daar al snel koffie, dekens en kledij
bij. Op die manier werd Vooruit economisch sterker
en konden de leden wat sparen.
Herberg Zacheus werd snel te klein en de coöperatie
verhuisde naar een oud fabriekspand aan de Garen-
markt, vandaag het Edward Anseeleplein. Naast een
bakkerij kwam er een koffiehuis, een stoffen- en
kledingwinkel, een bibliotheek met leeszaal en een
feest- en vergaderzaal. Het gebouw was een toe-
vluchtsoord voor de vaak verguisde Gentse socialis-
tische familie.
De coöperatie vergrootte systematisch haar patrimo-
nium. Her en der in de stad opende ze apotheken en
kruidenierswinkels. Toen ook het pand aan de Garen-
markt uit zijn voegen barstte, kocht Vooruit in 1893
een groot gebouw op de Vrijdagmarkt. Zo kreeg de
coöperatie voet aan de grond in het oude stads-
centrum. De Gentse architect Ferdinand Dierkens
verbouwde het pand tot een monumentaal en
luxueus warenhuis. Dat moest de arbeiders een ge-
voel van trots geven; ze moesten het beschouwen als
hun eigen bezit. Toen een brand het warenhuis ver-
woestte, kreeg Dierkens de opdracht een nog groot-
ser gebouw op te trekken. De Groote Magazijnen,
geïnspireerd op de Parijse Bon Marché, openden in
1899. Ernaast ontwierp de architect een tweede ge-
bouw, Ons Huis, waar de partij, de coöperatie en de
vakbond hun plaats kregen. Verderop in de stad, in
de Bagattenstraat, kocht Vooruit een groot heren-
huis, dat de voorloper werd van het Feestlokaal in de

Geheel links:
Herberg Zacheus, de
eerste stek van de
coöperatie Vooruit,
door Anseele ook wel
eens de ‘stal van
Bethlehem’ genoemd.
(Amsab-ISG, Gent)

Links: Het
‘werkerspaleis’ van
Vooruit op de
Garenmarkt was het
eerste echte
hoofdkwartier van de
Gentse socialistische
beweging. (Amsab-ISG,
Gent)
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Sint-Pietersnieuwstraat. Het kreeg een koffiehuis, een
toneel- en concertzaal, vergaderlokalen en een biblio-
theek.
Voor de leden van de coöperatie kwamen er alsmaar
meer voordelen. Zieken kregen gratis brood, medi-
sche zorg en medicatie. Wie op zijn zestigste stopte
met werken, kreeg een klein pensioen, berekend op
basis van de aankopen die hij had gedaan. Bij elke
geboorte kreeg een gezin een week lang gratis brood
en een groot feestbrood. Zo bood de coöperatie de
Gentse arbeiders wat bescherming tegen ziekte en
armoede, in tijden dat de overheid nog niet zorgde
voor sociale zekerheid
Anseele, intussen al even beheerder van de coöperatie
en een van de eerste socialistische parlementsleden,
ging nog verder. Met de ‘rode fabrieken’ wilde hij dat
Vooruit zich meer op productie toelegde. De coöpe-
ratieve weverij was een eerste stap in die richting.
Vooruit ging er prat op dat de arbeiders er betere
voorwaarden genoten dan elders. Er volgden snel
andere productietakken: een brouwerij, een suikerfa-
briek, een katoen- en een vlasspinnerij. Als klap op de

vuurpijl richtte Anseele in 1913 de Belgische Bank
van den Arbeid op. Het grootste deel van het kapitaal
dat die beheerde, kwam van de coöperatie.
Het ging de coöperatie voor de wind: aan de voor-
avond van de Eerste Wereldoorlog telde ze ongeveer
tienduizend leden. Ze had, in de woorden van de
progressief-liberale socioloog Louis Varlez, ‘un petit
univers socialiste’ uitgebouwd. Vooruit was een eco-
nomische tegenmacht geworden en de Gentse socia-
listische beweging was uitgegroeid tot een niet te ne-
geren politieke kracht. Haar monumentale gebou-
wen moesten het gevoel van eigenwaarde bij de ar-
beiders opkrikken en de tegenstanders tonen welke
machtspositie de beweging had. Of zoals de socialis-
tische krant Vooruit in 1914 triomfantelijk schreef
over het pas geopende Feestlokaal in de Sint-
Pietersnieuwstraat: ‘Alsof het den vijand toeroept: “Raakt
aan wie durft!”’ Het gebouw was ‘de kathedraal van de
werklieden’, hét paradepaard van Vooruit.

De bouw van een volksschouwburg
In 1910 kocht Vooruit een groot herenhuis en twee
aangrenzende woningen in de Sint-Pietersnieuwstraat.
Daar moest een nieuw feestlokaal komen. Het oude
gebouw in de Bagattenstraat was immers te klein ge-
worden en een stuk ervan was zelfs ingestort. Met de
nieuwe cultuurtempel wilden de socialisten bewij-
zen dat ze geen cultuurbarbaren waren, dat ze zich
bekommerden om de geestelijke ontwikkeling van
de arbeiders.
De coöperatie stelde opnieuw Dierkens aan als archi-
tect. Hij ontwierp een gebouw in twee delen, een
voor- en achterbouw, met elkaar verbonden door een
wintertuin. Omdat het perceel sterk helde – het
niveauverschil bedroeg twaalf meter – liet hij een deel
ervan uitgraven. De arbeiders kregen een reusachtig
volkshuis: een voorgevel van maar liefst 34 meter
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breed en 42 meter hoog, met in mozaïek het op-
schrift ‘Feestlokaal van Vooruit’, kleine balkons, or-
namenten in kunststeen en nissen voor beeldhouw-
werken. De twee zijtraveeën kregen elk een torentje.
Ook de achtergevel werkte Dierkens sterk uit: die
werd 18 meter breed en 36 meter hoog, met een
toegangsdeur in de vorm van een rondboog, een bal-
kon en twee torenachtige hoektraveeën. Op de zijge-
vels kwam in grote letters het opschrift ‘Vooruit’. De
voorbouw van het Feestlokaal kreeg op de begane
grond een winkel, een café-restaurant met keukens.
De opslagruimten en toiletten kwamen in de kelder.
Op het tussenniveau verbleef de huisbewaarder en
was er een ‘spoelkamer’ van het restaurant. Een boven-
restaurant met keuken en ontvangstruimtes kwamen
op de eerste verdieping. De tweede verdieping kreeg
een bibliotheek en vergader- en repetitielokalen. De
Domzaal op de derde verdieping had een glazen dak-
koepel en was onder meer als repetitieruimte bedoeld.
Helemaal bovenaan kwamen een grote houten zol-
der en de al vermelde torentjes.
Door het niveauverschil kon Dierkens in de achter-
bouw twee grote zalen boven elkaar realiseren. In de
onderste konden 1000 toeschouwers binnen, in de
bovenste 1600. Boven de scène van de bovenste zaal
prijkte in gouden letters het opschrift ‘Kunst veredelt’,
dat het doel van de geestelijke verheffing van de ar-
beiders onderstreepte. In het glas-in-loodraam in het
dak stonden de eerste noten van De Internationale,
het belangrijkste strijdlied van de socialisten.
Het resultaat was een eclectisch en bijzonder com-
plex gebouw. Alle niveaus stonden op een vernuftige
manier met elkaar in verbinding. Voor de verwar-
ming, verlichting en brandveiligheid gebruikte
Dierkens de nieuwste technieken. Het interieur was
bijzonder rijkelijk: parketvloeren, glas-in-loodramen,
keramiektegels, bladgoud … De totale kostprijs moet
hallucinant hoog geweest zijn.

Links boven: Advertenties in het dagblad Vooruit
zetten het rijke assortiment van de Groote
Magazijnen in de kijker. (Amsab-ISG, Gent)

Links: Affiche voor de inhuldiging van Ons Huis op
21 september 1902. Dezelfde dag nam de
Volksdrukkerij, die sinds 1897 het dagblad Vooruit
drukte, haar intrek in een gotisch gebouw in de
Hoogpoort. Ontwerp: Jules Van Biesbroeck jr.
(Amsab-ISG, Gent)

Rechts boven: De achtergevel van het nieuwe
Feestlokaal, pentekening van Ferdinand Dierkens uit
1911. (Amsab-ISG, Gent)

Rechts: In oktober 1913 opende een restaurant in het
nieuwe Feestlokaal, waar je tegen een lage prijs een
koude of warme maaltijd kon eten. (Amsab-ISG, Gent)
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Een ontspanningstempel voor het rode
leger
Het Feestlokaal moest de centrale ontmoetingsplek
worden van de Gentse socialisten. Samen met Ons
Huis op de Vrijdagmarkt zou het een ‘schoon koppel’
vormen: Ons Huis als zetel van de strijdkrachten, het
Feestlokaal als tempel waar ‘het rode leger’ zich kon
ontspannen. Vooruit had het gebouw graag klaar
gehad tegen de Wereldtentoonstelling van 1913 in
Gent, maar haalde die deadline niet. De bezoekers
van de expo konden midden juli wel al terecht in het
café. Wat later kon je er dagelijks goedkope warme
maaltijden eten – er werden er wekelijks honderden
opgediend. Op 1 mei 1914 hielden de socialisten
voor de eerste keer een meibanket in de restaurantzaal
op de eerste verdieping. Het werd een jaarlijkse tradi-
tie om hun feestdag zo te vieren.
Gent had al vrij vroeg een bloeiend cinemaleven. Ook
in het Feestlokaal was er ruim plaats voor film; de
bioscoop is zelfs altijd de spil ervan geweest. ‘In de
prachtige koffiehuiscinemazaal waren de
partijgenooten in bewondering. […] zulk juweeltje
van eene zaal hadden zij niet durven voorstellen’,
schreef het dagblad Vooruit de dag na de eerste film-
voorstelling in de benedenzaal van het Feestlokaal.
Het was nog de tijd van de stomme film: een
symfonisch orkest begeleidde de beelden. Bioscoop-
bezoek was uitgegroeid tot een populaire vrijetijds-
besteding bij de arbeiders. Cinema Vooruit kende
van bij de start een enorm succes.
Het café-restaurant en de cinema dienden als ont-
spanning voor de arbeiders, de bibliotheek met de
wel heel sprekende naam Vrijzinnige Werkmans-
bibliotheek Leren Vereert moest hun intellectuele
capaciteiten ontwikkelen. Het was een hulp-
bibliotheek voor de collectie die zich ooit aan de
Garenmarkt had bevonden en later naar Ons Huis
was verplaatst. De hulpbibliotheek zelf verhuisde in
1915, in volle oorlogstijd, van de Bagattenstraat naar
het nieuwe Feestlokaal.

Een troost in ellendige tijden
De plechtige inhuldiging van het Feestlokaal was
gepland op 15 en 16 augustus 1914. Er werden
delegaties socialisten uit binnen- en buitenland ver-
wacht. Maar toen de Duitsers op 4 augustus België
binnenvielen, werd het feest afgeblazen. Vanaf okto-
ber was Gent een bezette stad. De inwoners onder-
gingen een zwaar bezettingsregime. Voor vele arbei-
ders was het Feestlokaal een plek om even aan de
ellende te ontsnappen. De filmvertoningen bijvoor-
beeld trokken veel volk. Herhaaldelijk werden bezoe-
kers geweigerd omdat de zaal al tot de nok gevuld
was. Op den duur waren er zelfs dagelijks voorstellin-
gen om de toeloop op te kunnen vangen en werd ook
de Groote Zaal – de bovenste van de twee zalen in de
achterbouw – als bioscoop gebruikt. Die Groote Zaal
werd tijdens de oorlog officieel geopend. Anseele hield
toen een ontroerende toespraak, waarin hij wees op
de troost die het Feestlokaal kon bieden. Hij sprak de
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aanwezigen moed in met het vooruitzicht op de glo-
rieuze tijd die het gebouw na de oorlog ongetwijfeld
wachtte.
Het café en het restaurant bleven tijdens de oorlog
gewoon open. De Duitse soldaten die in Gent gele-
gerd waren, kwamen er vaak eten. Het laatste jaar van
de oorlog eisten de Duitsers het Feestlokaal op. Ze
richtten het in als Soldatenheim en hielden er naar
verluidt bijzonder lelijk huis. De Gentse socialisten
ontmoetten elkaar toen vooral opnieuw in Ons Huis
of in het Feestlokaal van de Bagattenstraat.

Een socialistische bijenkorf
Op 1 december 1918 kon de coöperatie haar Feest-
lokaal plechtig heropenen. De hulpbibliotheek die
tijdens de oorlog in de Bagattenstraat was onderge-
bracht, keerde terug. In de Restaurantzaal kon je op-
nieuw dagelijks warme en koude schotels eten. De
brasserieconcerten op zondag waren er drukbezocht.
De coöperatie toonde in de beide zalen van de achter-
bouw terug films. Het succes van Cinema Vooruit
bleef immens: in het seizoen 1927-1928 kwamen er
bijna 300.000 bezoekers naar de film. Dat had on-
der meer te maken met de lage toegangsprijs. Een
bewuste keuze: zo hadden ook de weinig bemiddelde
arbeiders de kans om films te zien. Het programma
wisselde wekelijks. Af en toe kwam er een propaganda-
film op het scherm, zoals de controversiële Pantser-
kruiser Potemkin van Sergej Eisenstein, maar com-
merciële amusementsfilms domineerden. Dat leidde
tot ongenoegen bij sommige socialisten. Zij wilden
het medium liever inzetten om hun gedachtegoed te
verspreiden en de arbeiders op te voeden.
Het gebouw werd tijdens het interbellum de vaste
stek van verschillende socialistische verenigingen. Hun
bedrijvigheid maakte dat het Feestlokaal vaak met
een bijenkorf werd vergeleken. Met hun repetities,
vergaderingen, optredens, banketten, bals … vulden
ze de activiteitenkalender. De verenigingen werden
wel eens de ‘kinderen van Moeder Vooruit’ genoemd.
Ze waren zeer divers van aard: sommige streefden
culturele en intellectuele ontplooiing na, andere wil-
den dat de arbeiders fit waren, nog andere zorgden
louter voor ontspanning. Hun gemeenschappelijke
band: het socialisme, allemaal stonden ze in dienst
van de partij.
De oudste vereniging die in het Feestlokaal onderdak
kreeg, was de Multatulikring. Dat toneelgezelschap
trad op bij de inhuldiging van de Groote Zaal en
stond er tijdens de oorlog en het interbellum nog
regelmatig op de planken met theaterstukken die vaak
een sociale inslag hadden. De voornaamste muziek-
vereniging die in het Feestlokaal optrad, was Harmo-
nie Vooruit. Die zorgde voor de muzikale omlijsting
van heel wat socialistische manifestaties, regelmatig
samen met de Marxkring, een socialistisch mannen-
koor. De Domzaal was het terrein van de fanfare De
Volksvrienden en van Vooruit’s Turnkring. In dezelfde
zaal speelden tijdens het interbellum ook de Rode
Valken, een socialistische jeugdbeweging. Veel jon-

Links: Programmafolder van de bioscoop van het Feestlokaal uit 1917. (Amsab-
ISG, Gent)

Boven: De communistische propagandafilm Pantserkruiser Potemkin van de
Russische cineast Sergej Eisenstein stond in 1928 op het programma van Cinema
Vooruit. (Amsab-ISG, Gent)

Onder: Concert in het Feestlokaal naar aanleiding van de vijftigste verjaardag van
Harmonie Vooruit in 1936. (Amsab-ISG, Gent)
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geren stroomden later door naar De Natuurvrienden,
een vereniging voor sociaal toerisme. Ze organiseerde
er onder meer diavoorstellingen en had een reisbu-
reau op de benedenverdieping, waar je je kon in-
schrijven voor uitstappen naar binnen- en buiten-
land. Een outsider tussen al die verenigingen was de
Socialistische Studiekring. De leden daarvan waren
overwegend hoogopgeleiden, terwijl de andere vere-
nigingen vooral uit arbeiders bestonden. Tijdens de
jaren 1930 kregen de meeste verenigingen het moei-
lijk om hun leden te houden. Vaak werd de economi-
sche crisis als reden aangehaald, maar wellicht zat ook
het succes van de bioscoop er voor iets tussen.
Ook al was het Feestlokaal vooral bedoeld als
ontspanningstempel, toch vonden er tijdens het in-
terbellum regelmatig activiteiten plaats die misschien
eerder in Ons Huis thuishoorden. De vakbond, de
coöperatie en de mutualiteit vergaderden er soms, de
partij hield er congressen, politieke meetings en fees-
ten voor partijleden en -organisaties. Zo waren er bij-
voorbeeld een groot huldebetoon aan Anseele toen
hij vijftig jaar lid was van de partij, een tentoonstel-
ling naar aanleiding van de vijftigste verjaardag van
de coöperatie en propagandabijeenkomsten voor het
Plan van de Arbeid, dat in de jaren 1930 de econo-
mie opnieuw moest aanzwengelen.

Van Soldatenheim tot Café Quebec
Tijdens de Tweede Wereldoorlog richtten de Duit-
sers het Feestlokaal al vrij kort na de inval in als
Soldatenheim. Cinema Vooruit werd een
Wehrmachtskino voor de soldaten. De socialistische
verenigingen moesten het gebouw niet alleen verla-
ten, de bezetter dwong verschillende ervan hun acti-
viteiten stop te zetten. Plots hielden collaborerende

extreemrechtse groeperingen meetings in het Feest-
lokaal – van een ideologische metamorfose gespro-
ken. De Duitsers sloten ook de bibliotheek. Genten-
aar Ivo Paul Ego, die al jaren als ober in het Feest-
lokaal werkte, schreef in zijn dagboek over de bier-
festijnen en banketten die de Duitsers er organiseer-
den en over de gulzigheid van de zusters van het
Rode Kruis die hen gezelschap hielden. Die over-
daad stond in schril contrast met het voedselgebrek
voor het personeel en de meeste Gentenaars toen.
Na de Bevrijding vormden de geallieerden het Feest-
lokaal om tot ontspanningsruimte voor de troepen.
Die konden er onder andere naar de film. De Cana-
dezen herdoopten het tot Café Quebec.

Terugkeer van de bedrijvigheid
De coöperatie Vooruit kreeg het Feestlokaal in 1946
terug in handen. Als vanouds vonden er in de
Restaurantzaal bals plaats. Elke zaterdag kwamen de
jongeren er drinken, dansen en vrijen. De dagschotels,
banketten en brasserieconcerten kwamen ook terug.
De coöperatie verhuisde haar hoofdzetel naar het
Feestlokaal en hield er haar ledenvergaderingen. Ook

Rechts: In de jaren
1920 en 1930 was het
Feestlokaal op
Wapenstilstand
meermaals het toneel
van een grote
vredesmeeting.
(Amsab-ISG, Gent)

Onder: Een
hakenkruis en reclame
voor Jud Süss, een
antisemitische
propagandafilm: het
café van het
Feestlokaal in handen
van de nazi’s tijdens de
Tweede Wereldoorlog.
(Amsab-ISG, Gent)
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andere takken van de socialistische beweging, zoals
de partij en de vakbond, organiseerden er opnieuw
bijenkomsten, met de traditionele 1 meivieringen
opnieuw als hoogtepunt.
In de heropgestarte Cinema Vooruit kwamen weke-
lijks duizenden bezoekers voornamelijk commerciële
films bekijken. De coöperatie richtte de vzw Volks-
ontvoogding op om Cinema Vooruit uit te baten.
Die verdeelde de inkomsten ervan onder de verschil-
lende socialistische culturele verenigingen in de re-
gio. Op die manier werd de bioscoop een belangrijke
financier van het rode verenigingsleven – en met de
vzw ontsnapte de coöperatie in één beweging aan de
belasting op vermaak. Voor de verenigingen waren
de subsidies van Volksontvoogding zeer welkom. In
ruil rekende de coöperatie op de trouw van hun le-
den. Ze verwachtte dat die enkel in haar winkels in-
kopen deden en in haar cafés wat gingen drinken.
De Multatulikring, Harmonie Vooruit, de Rode Val-
ken …, na de oorlog maakten ze van het Feestlokaal
opnieuw een ware bijenkorf. Er kwamen ook enkele
nieuwe verenigingen bij. De Anseele Vrienden bij-
voorbeeld was een gemengd koor dat er repeteerde
en regelmatig optrad. De Studiekring Edward Anseele
bestudeerde in het Feestlokaal allerlei problemen van
de coöperatie, om de werking ervan te verbeteren.
Eén keer per maand kwam De Samenwerkster, een
vrouwenbond, samen in de Restaurantzaal voor voor-
drachten, film- of diavoorstellingen. De Leesclub
Boekuil organiseerde heel even lezingen van bekende
literatoren als Willem Elsschot en Louis Paul Boon in

Onder links: Ambiance in de Grote Zaal van het Feestlokaal tijdens een optreden
georganiseerd door de Music Club in het midden van de jaren 1950. (Amsab-ISG, Gent)

Onder rechts: Meeting van de overheidsvakbond ACOD op 5 januari 1961, tijdens
de algemene staking tegen de Eenheidswet. (Amsab-ISG, Gent)

Geheel onder links: Concert van Harmonie Vooruit, Marxkring en De Anseele
Vrienden tijdens het Meiavondfeest in 1948. (Amsab-ISG, Gent)

Geheel onder rechts: In de Domzaal vonden na de Tweede Wereldoorlog onder
meer turnlessen plaats van de Gentse Federatie van Socialistische Turngroepen.
(Amsab-ISG, Gent)

Links: Reclame voor
het Coopmagazijn dat
in 1956 in het
Feestlokaal opende. De
winkel kwam in de
plaats van de Groote
Magazijnen op de
Vrijdagmarkt en moest
de concurrentie aangaan
met recente
warenhuizen als Sarma
en Priba. (Amsab-ISG,
Gent)
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het Feestlokaal, maar trok er al snel weg omdat je de
schrijvers amper kon verstaan door het kabaal van
dansende mensen in de Restaurantzaal.
Begin jaren 1950 keerde de bibliotheek terug naar
het Feestlokaal. Omdat bibliothecaris Albert Bracke
arbeidersopvoeding ontzettend belangrijk vond, zag
hij het als zijn missie om de bezoekers van de biblio-
theek weg te houden van triviaalliteratuur en ze aan
te zetten om degelijke non-fictie te lezen. Hij waakte
erover dat alle boeken op tijd terug werden gebracht.
Met soms behoorlijk laconieke briefjes spoorde hij
lezers daartoe aan. Toen ‘De geschiedenis der erotiek’
van Carl van Bolen veel te lang uitgeleend bleef,
schreef hij: ‘Ik weet wel dat u weinig tijd hebt om te
lezen, maar na deze periode zult u nu zeker wel alle
trucjes van de Kamasoetra van buiten kennen.’

Een stervende zwaan
Het faillissement van de Bank van den Arbeid in
1934 en de Tweede Wereldoorlog waren zware ader-
latingen geweest voor de coöperatie. Het patrimo-
nium kwam zwaar gehavend uit het conflict. In het

Feestlokaal hadden de Duitsers lelijk huisgehouden.
De plundering na hun aftocht richtte ook al een ware
ravage aan. Toen het gebouw weer in handen van de
coöperatie kwam, begon die aan een opruimoperatie.
Voor een grondige restauratie van het gebouw had ze
echter onvoldoende middelen.
In de jaren 1950 leek Vooruit zich te herstellen, maar
de twee daaropvolgende decennia ging de coöperatie
opnieuw achteruit. Door de hogere levensstandaard
hadden de arbeiders heel wat extra mogelijkheden
om hun vrije tijd in te vullen. De nieuwe amusements-
cultuur vonden ze aantrekkelijker dan de vaak nogal
oubollige activiteiten van de socialistische verenigin-
gen. En er was natuurlijk de televisie. Daardoor kwam
er steeds minder publiek naar het Feestlokaal. Ci-
nema Vooruit werd verlieslatend. Geld om de zaal te
moderniseren was er niet. Op den duur waren de
zetels afgeleefd, hing er een doordringende stank en
was het er Siberisch koud. De weinige bezoekers kwa-
men vooral omwille van de lage toegangsprijs, de
programmatie van degelijke arthousefilms en de
grootte van de zaal: ideaal voor een vrijpartij. Voor de
culturele verenigingen, die sowieso al krap bij kas za-
ten, betekende de terugval van de bioscoop dat hun
subsidies stilaan opdroogden.
Omdat er steeds minder geld was om het gebouw te
onderhouden, raakten meer en meer zalen in onbruik.
Er sijpelde water binnen, de brandveiligheid liet te
wensen over. Heel wat verenigingen verlieten het ge-
bouw. In de jaren 1970 was het café een van de
weinige plekken waar nog volk over de vloer kwam.
Een levendige plek was het toen al lang niet meer.
Enkel op zondag gebeurde er nog wat, wanneer de
senioren van de beweging er kwamen dansen.

Een nieuw leven
Overal in België waren volkshuizen in hetzelfde bedje
ziek. Coöperaties konden moeilijk het hoofd boven
water houden. Dat leidde tot verwaarlozing en
verkrotting. Sommige volkshuizen kregen een nieuwe
bestemming, andere werden afgebroken. Ook voor
het Feestlokaal in Gent dreigde eind jaren 1970 de
afbraak. In 1981 organiseerde Proka, een centrum
voor artistieke vernieuwing, in de Koninklijke Aca-
demie voor Schone Kunsten een tentoonstelling over
het Feestlokaal. Fotografiestudenten maakten sfeer-
foto’s in de vele verlaten gangen en zalen van het
gebouw. Die werden samen met oude archieffoto’s
getoond. De initiatiefnemers wilden aandacht vra-
gen voor de architecturale waarde van het Feestlokaal.
Ze hoopten dat het gerestaureerd zou worden en dat
er opnieuw veel bezoekers zouden komen.
De tentoonstelling kwam als geroepen voor enkele
gedreven jongeren. Zij probeerden de coöperatie al
een tijd te overtuigen om hun de benedenzaal in de
achterbouw toe te vertrouwen, zodat ze die nieuw
leven konden inblazen. Gent kampte immers met
een schrijnend gebrek aan culturele infrastructuur.
Ze kregen uiteindelijk groen licht. In 1982 richtten
ze de vzw Socio-cultureel Centrum Vooruit op. Die

Boven: De Vrijzinnige
Werkmansbibliotheek,
met Albert Bracke
achter de balie.
(Amsab-ISG, Gent)

Onder: Catalogus uit
1960 van de
letterkundige werken in
de collectie van de
Vrijzinnige
Werkmansbibliotheek.
(Amsab-ISG, Gent)
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ging het hele gebouw restaureren en het als progres-
sief artistiek ontmoetingscentrum uitbaten. Ook al
waren zo goed als alle leden van de raad van bestuur
ervan prominenten uit de socialistische beweging, de
initiatiefnemers wilden graag af van dat rode etiket.
Ze waren zelf, naar eigen zeggen, geen lid van de
partij en zagen de ontzuiling van het Feestlokaal als
een prioriteit. Het was hen menens: tot ontsteltenis
van een aantal partijmilitanten werd met de
gemeenteraadsverkiezingen dat jaar alle verkiezings-
materiaal uit het gebouw geweerd. De jonge garde
begon met een grote opruimactie in het gebouw. Door
de hoge werkloosheid waren er vrijwilligers genoeg.
Ze voerden karrevrachten rotzooi af. Velen herinne-
ren zich nog steeds de talloze duivenkarkassen en ki-
lo’s duivenstront. De Restaurantzaal, het café en de
benedenzaal werden opgeknapt om opnieuw in ge-
bruik te nemen. Het geld daarvoor kwam onder meer
van verschillende socialistische organisaties en van een
inzamelactie bij de Gentenaars. De vrijwilligers den-
ken vandaag nog met nostalgie terug aan de periode.
Het enthousiasme, de creativiteit, de sfeer, allemaal
ingrediënten van een wellicht enigszins
geromantiseerde herinnering.
Op 17, 18 en 19 september 1982 opende het ge-
bouw opnieuw de deuren. Het publiek – mét
speleologenhelm – kreeg rondleidingen door de vele
gangen en zalen. Er waren optredens, theater, een bal
voor senioren … Het weekend was een succes: dui-
zenden bezoekers en massale persbelangstelling. De
weken erna zat het café opnieuw afgeladen vol. Het
werd dé ontmoetingsplek voor al wie zich in Gent als
progressief beschouwde. Na enkele weken vonden er
in de benedenzaal pop- en rockconcerten plaats. De
nieuwe Vooruit draaide voornamelijk op vrijwilligers.
Om geld in het laatje te brengen, werden zalen vaak

verhuurd voor fuiven, dansinitiaties, muzieklessen en
allerlei andere activiteiten. Die inkomsten waren hard
nodig om het gebouw te onderhouden en een eigen
programmatie uit te bouwen. In 1983 belandde het
Feestlokaal op de lijst van beschermde monumenten,
waardoor de vzw voortaan aanspraak maakte op
restauratiesubsidies.

Monument in de steigers
Het Feestlokaal stond enkele decennia in de steigers.
Architect Ro Berteloot, gespecialiseerd in restauratie-
werken, begeleidde het hele proces. De toestand van
het gebouw was dramatisch toen hij eraan begon:
‘Het regende binnen in de Sportzaal [nu Domzaal],
door de Bibliotheek tot in de Balzaal. Er stonden
emmers, kuipen zelfs, op de zolders boven het thea-
ter. […] De houten kaders waren rot, […] niet langer
op te lappen, laat staan te restaureren.’ Eerst voerde
hij dringende instandhoudingswerken uit, die het
gebouw behoedden voor verdere aftakeling. In de
jaren 1990 volgde de grondige restauratie. Die werd

Geheel boven: De
kassa van Cinema
Vooruit omstreeks
1960. (Amsab-ISG,
Gent)

Boven: Flyer voor de
openingsfeesten van de
herbestemde Vooruit.
(Amsab-ISG, Gent)

Links: De roze
Vooruit: voor Gentse
holebiverenigingen
werd het herbestemde
Feestlokaal een
favoriete fuifplek.
(Amsab-ISG, Gent)
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in fases uitgevoerd. Het was belangrijk dat het ge-
bouw gedurende het hele proces voor het publiek
toegankelijk bleef. De inkomsten waren namelijk
broodnodig.
De voorgevel werd als eerste aangepakt. Hij werd ge-
reinigd, behandeld tegen vocht en het voegwerk werd
hersteld. Roestvrije stalen staafjes moesten duiven op
een afstand houden. Verder kregen de daken van de
voorbouw tijdens de eerste fase een bedekking in rood
koper of lood. De doorzichtige koepel van de Dom-
zaal werd vervangen door een houten dakstructuur
met lood, die geluid van regen en stadslawaai weert.
Het interieur van de ruimtes in de voorbouw kreeg
grotendeels zijn oude pracht terug. In de tweede fase
kreeg de achtergevel een gelijkaardige beurt als de
voorgevel. De restauratie van het café volgde in de
derde fase. Die gebeurde tijdens de zomersluiting van
1994. Er kwamen kopieën van de originele houten
deuren, de vloer werd vervangen door tegels uit de
gang naar de Theaterzaal, de trap naar de Wintertuin
werd hersteld … Tafels en stoelen, in Indonesië gefa-
briceerd naar het model van het oude meubilair, kwa-
men later aan. Het warenhuis links van het Feest-
lokaal kwam in de vierde fase aan de beurt. Dat was

meer een herinrichtingsproject; architect Luc Reuse
voerde het uit. Er kwamen een nieuw bespreek-
bureau, kantoren, vergaderlokalen … In de vijfde
fase werden de resterende daken en gevels aangepakt,
de bijgebouwen met loges, keukens, eetruimtes en
repetitielokalen volgden in de zesde fase.
In 1998 konden de restaurateurs aan de achterbouw
beginnen. De Concertzaal kreeg een nieuwe houten
vloer. De muren kregen hun oorspronkelijke kleur
terug: roze – behoorlijk apart voor een rocktempel.
Er kwam een toog in de zaal en een nieuwe, ruime
toegang. In de Theaterzaal werden de stoelen vervan-
gen door nieuwe exemplaren naar oud model. De
restauratie van het glas-in-loodplafond was een
huzarenstuk. Met de overgebleven stukken moest het
gereconstrueerd worden. De Amerikaanse producen-
ten die destijds het originele glas hadden gemaakt, lever-
den de ontbrekende delen ervan. In september 2000
werd de voltooiing van de restauratie gevierd. Alles sa-
men heeft ze meer dan 12 miljoen euro gekost.

Bijenkorf en centrum van artistieke
vernieuwing
In de jaren 1970 en 1980 ontstonden er in België
nieuwe, alternatieve cultuurcentra als antwoord op
de klassieke cultuurhuizen. Sociocultureel Centrum
Vooruit was daar één van. Het schuwde het artistieke
risico niet, maar had het wel moeilijk op het vlak van
personeel, financiën en infrastructuur. Het draaide
hoofdzakelijk op werknemers in nepstatuten en vrij-
willigers. Er stond vrijwel niets tegenover de zware
inspanningen die zij leverden. Pas vanaf 1986 kreeg
Vooruit subsidies van de Vlaamse overheid, wat later
kwamen ook Stad Gent en Provincie Oost-Vlaande-
ren met de eerste middelen over de brug. Omdat het
aanvankelijk zo weinig overheidssteun kreeg, spijsde
Vooruit zijn kas zo veel mogelijk zelf door zalen te
verhuren en het café te exploiteren. Vooruit program-
meerde zeer breed en was weinig selectief bij die zaal-
verhuur – van een programmatorische koers was nog
geen sprake. De eerste jaren leverde dat een chaoti-
sche variatie op: concerten, koffietafels, experimen-
tele dans en theater, fuiven, aerobic … Er kwam een
bont publiek over de vloer, van kinderen en senioren
tot new wavers en punkers, ze liepen er allemaal door
elkaar rond. Geld om het personeelsbestand uit te
bouwen was er niet, de meeste middelen gingen naar
het onderhoud van het gebouw. Zijn ambities op
artistiek gebied kon het cultuurcentrum daarom niet
volledig verwezenlijken.
Vooruit besloot daar wat aan te doen. In 1988 werd
Socio-Cultureel Centrum Vooruit omgedoopt tot
Kunstencentrum Vooruit. De eigen activiteiten moes-
ten een geprononceerder profiel krijgen, het artistieke
beleid moest de grootste prioriteit worden. Daarbij
stond vernieuwend werk uit verschillende kunst-
disciplines centraal. Vooruit ging niet enkel producties
van anderen brengen, maar ook zelf (co)produceren.
Het gebouw werd een werkplaats waar kunstenaars
uit binnen- en buitenland samen aan producties kon-

Onder:
Restauratiewerken in
de Theaterzaal in het
midden van de jaren
1980. (Amsab-ISG,
Gent)
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den sleutelen. Het personeelstekort werd terwijl al-
maar nijpender. De werkdruk nam toe en er heerste
bij momenten een gespannen klimaat. Het artistiek
personeel verweet de werknemers die zich met zaal-
verhuur en horeca bezighielden, dat ze zich te weinig
inzetten voor de eigen activiteiten. Het horecateam
was dan weer misnoegd omdat het te weinig op de
hoogte werd gehouden van de programmatie. Met
duidelijkere afspraken rond de verhuur van zalen
kwam er wat meer rust.
Het Podiumkunstendecreet van 1993 zette Vooruit
op het lijstje van officieel erkende en gesubsidieerde
kunstencentra. Het gaf de organisatie een grotere fi-
nanciële slagkracht. Er kwam meer personeel en de
werking professionaliseerde. Het kunstencentrum
verschoof, samen met de collega-instellingen, meer
en meer naar het centrum van de cultuurwereld, de
rock-’n-rollaanpak maakte plaats voor bedrijfslogica.
Vooruit bleef in de jaren 1990 inzetten op vernieu-
wend podiumkunstenwerk. Het had intense contac-
ten met theatergezelschappen uit Vlaanderen en
Nederland. Huisgezelschap Blauwe Maandag Com-
pagnie zorgde, met coproductionele steun van het
kunstencentrum, in 1997 voor een mijlpaal in de
Belgische theatergeschiedenis: ‘Ten oorlog’, een twaalf
uur durende bewerking van acht koningsdrama’ s
van Shakespeare door schrijver Tom Lanoye in een
regie van Luc Perceval. Vooruit liet daarnaast de ver-
scheidenheid van het hedendaagse danslandschap
zien, met werk van heel wat binnen- en buitenlandse
choreografen en gezelschappen. Les Ballets C. de la
B. waren op het gebied van dans de voornaamste
partner. De vernieuwende lijn trok Vooruit ook door
in de muziekprogrammatie. Het bracht onder meer
een avontuurlijke mix van jazz, avant-garderock en
etnisch klassieke muziek.
Naast theater, dans en muziek organiseerde Vooruit
tentoonstellingen, lezingen, debatten, nabesprekin-
gen … die voor duiding en kritische reflectie moes-
ten zorgen bij de programmatie. Voor de zaalverhuur
ging het erover waken dat de activiteiten in de lijn
lagen van de eigen programmatie. Het gebouw be-
hield wel zijn bijenkorffunctie. Het bleef dé uitver-
koren plek voor fuiven en andere activiteiten van bij-
voorbeeld studentenkringen, holebiverenigingen en
organisaties als Oxfam en Amnesty International. De
Vlaamse Opera vond er even onderdak voor zijn
lunchconcerten, Behoud de Begeerte verzorgde er
literaire evenementen, On the Rox programmeerde
Nirvana, Sinéad O’Connor en de Red Hot Chili Pep-
pers op het podium van de Concertzaal.
Met de start van de eenentwintigste eeuw zette Voor-
uit de internationalisering van zijn werking voort,
bouwde het een intensere projectwerking uit en ging
het meer coproduceren. Al behoorde het tot de best
gesubsidieerde kunstencentra van Vlaanderen, toch
volstond dat niet om de volledige werking te betalen.
Vooruit genereerde meer dan de meeste andere in-
stellingen zelf zijn inkomsten, onder meer uit horeca,
zaalverhuur en ticketverkoop. Een andere belangrijke
stap daarin was de oprichting van Yesplan, een spin-

off die de planningssoftware die Vooruit samen met
softwarebedrijf Inceptive had ontwikkeld, ging
commercialiseren. Dat alles gaf het Kunstencentrum
de mogelijkheid om meer personeel vast in dienst te
nemen en verschillende afdelingen, zoals die voor de
marketing, beter uit te bouwen. Verdere professiona-
lisering dus.
Naast de voortzetting van de vernieuwende
kunstprogrammatie, kwam er – opnieuw – plaats voor
maatschappelijk engagement. In 2003 was er een
enorme belangstelling voor ‘Oorlog is geen kunst’,
een manifestatie als protest tegen de dreigende inval
in Irak. Door het succes ervan concludeerde het
kunstencentrum dat het zich te eenzijdig had gecon-
centreerd op de artistieke werking en te weinig op dat
engagement. Er kwamen meer lezingen, gesprekken
en debatten over maatschappelijke thema’ s – Midden-
Oostencorrespondent Robert Fisk en de Egyptische
activiste Nadal el Saadawi waren er onder meer te gast.

Kunstencentrum Vooruit is vandaag, met een hon-
derdtal personeelsleden, jaarlijks ongeveer 2000 acti-
viteiten en 350.000 bezoekers, uitgegroeid tot een
culturele instelling van formaat. Het ontstond in de
periferie van het Vlaamse podiumlandschap, vandaag
behoort het tot het centrum ervan. Net als zijn voor-
ganger het Feestlokaal van Vooruit, is het een plaats
van ontmoeting, cultuur en engagement. Het op-
schrift ‘Kunst veredelt’, dat al een eeuw boven het
podium van de Theaterzaal te lezen is, mag dan wel
behoorlijk hoogdravend klinken, het kan vandaag
nog steeds het motto van de cultuurtempel zijn.

Meer weten?
Liesbet Nys (UGent, Instituut voor Publieks-
geschiedenis) voerde gedurende drie jaar onderzoek
naar de geschiedenis van het Feestlokaal van Vooruit
in de Bagattenstraat. Het resultaat daarvan presen-
teert ze in een rijk geïllustreerd en vlot leesbaar boek.
‘100 jaar Vooruit’ werd uitgegeven door uitgeverij
Hannibal, in nauwe samenwerking met Amsab-ISG
en Universiteit Gent. Het boek is verkrijgbaar in
Amsab-ISG, het STAM, Kunstencentrum Vooruit
en in de boekhandel. In het STAM kan je nog tot 1
december 2013 terecht voor de gelijknamige ten-
toonstelling.

Servaas Lateur (Dendermonde, °1981) werkte als
administratief medewerker bij Victoria Deluxe. Sinds
2009 is hij eindredacteur bij Amsab-Instituut voor
Sociale Geschiedenis.
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45 jaar leven in de brouwerij:
de geschiedenis van

Brouwerij Vooruit
Een nieuw fenomeen dat zich vanaf het einde van de negentiende eeuw
voordoet is de oprichting van coöperatieve brouwerijen door belangengroep-
eringen. In dit artikel verkent brouwer en brouwerijhistoricus Chris
Vandewalle de geschiedenis van Brouwerij Vooruit. Het brouwerijonderzoek
gebeurde naar aanleiding van 100 jaar Vooruit Gent in 2013.
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De eerste steenlegging
In 1897 stichtte de Belgische Arbeiders Partij de eer-
ste coöperatieve brouwerij van België: Le Progrès in
Jolimont. In Gent werden ook dergelijke pogingen
ondernomen maar zonder succes. De krant Vooruit
meldde op 2 juni 1898 dat de samenwerkende brou-
werij l’Alliance Gantoise in Gent failliet werd ver-
klaard. De reden is onbekend. De oprichting van de
Samenwerkende brouwerij Antwerpia te Borgerhout
en de brouwerij Help U Zelve in Antwerpen rond de
eeuwwisseling moeten we in hetzelfde licht zien. Deze
coöperatieve tendens werd door de traditionele brou-
wers met argusogen bekeken.

Het is ruim negen jaar wachten op een nieuw coöpe-
ratief initiatief binnen de Stad Gent. Op 23 septem-
ber 1907 wordt de aanvraag (17.09.1907) van de
Samenwerkende Maatschappij Vooruit nr. 1 voor het
bouwen van een nieuwe stoombrouwerij door het
college van burgemeester en schepenen van de Stad
Gent goedgekeurd. De realisatie van het bouwproject
werd uitgewerkt door huisarchitect Fernand Dierkens
(1856-1936). Het nieuwe complex werd ingeplant
op een binnenerf tussen de Fuchsiastraat en de
Dahliastraat. Volgens het grondplan werd de brou-
werij links aangebouwd aan reeds bestaande kanto-
ren. De algemene toegang tot de brouwerij was voor-
zien via de Dahliastraat. De eerste steen van de brou-
werij Vooruit werd gelegd eind 1907.

Uit het grondplan (gelijkvloers) dat bij de bouwaanvraag
was gevoegd, blijkt dat de nieuwe stoombrouwerij ge-
concipieerd was als een cascadebrouwerij. Deze had de
volgende indeling: de bestaande kantoren, de kuiperij
(35,07 m²), de wasplaats  voor de tonnen (76 m², met
verluchting op het dak) en een buiteningang naar de
kelders, de stoomketel en hoge schoorsteen (72 m²), de
motor (38,8 m²), de brouwerij (87,3 m²) met gelijk-

vloers en drie verdiepingen en de koelbak (38,8 m²).
Naast de brouwerij werd een remise of stockageplaats (45,59
m²) gebouwd. De totale gevellengte was 50,75 meter.

Op de ruime zolderverdieping van de drie bouw-
lagen tellende brouwerij werd de mout bewaard.  Een
foto uit 1913 levert het mooie bewijs dat de werklie-
den de mout omhoog trekken naar de zolder-
verdieping.  Op de tweede verdieping werd de mout
geplet in een cilindermolen om van daaruit via de
tremel of trechter in het plafond in de roerkuip op de
tweede verdieping gestort te worden. De stoomma-
chine die links van de brouwerij in een apart gebouw
met hoge schoorsteen stond opgesteld zorgde voor de
aandrijving van deze moutbreker. De warmwaterketel,
die nodig is voor het beslaan van de mout in de roer-
kuip, bevond zich op de derde verdieping. De koud-
waterbak stond eveneens op deze verdieping opgesteld,
maar omwille van het cascadesysteem stond deze ietwat
hoger dan de warmwaterketel. In de brouwzaal op de
eerste verdieping bevonden zich naast de roerkuip ook
de brouw- of bierketel. Na het beslag werd de wort in
deze ketel gekookt met hop. In het koelschip op de
eerste verdieping werd de wort na de hopkoking ge-
koeld tot ongeveer zes graden. Op het gelijkvloers be-
vond zich de gijl- of de gistkuip, waar de gehopte wort,
eenmaal voldoende afgekoeld, samen met de biergist
werd aangemengd. De effectieve lagering gebeurde tot
slot in de gistingskelder, die zich samen met de bewaar-
kelder op het niveau -1 bevond.

Enkele bronnen geven aan dat de stoombrouwerij
behoorlijk snel werd gerealiseerd en ingericht, gelet
op het feit dat de aanvraag en de goedkeuring date-
ren van september 1907. Eind augustus 1908 heeft
men reeds 64 brouwsels geproduceerd! Heeft men
de brouwerij gebouwd en ingericht in een achttal
maanden tijd? Op dezelfde site werd rug aan rug met
de brouwerij de chicorei- en suikerdrogerij ‘De Zon’
opgetrokken door de Samenwerkende Maatschappij
Vooruit (in 1910). De toegang was voorzien via de
Fuchsiastraat. Zou de combinatie van een suiker-
drogerij (met ast) en een brouwerij er op wijzen dat er
zelf mout werd geproduceerd voor de brouwerij Voor-
uit? Verder onderzoek zal dit  moeten uitwijzen.

De eerste bierproductie
De uitbating van de brouwerij moest zorgen voor
bijkomende ontvangsten voor de Samenwerkende
Maatschappij Vooruit nr. 1. Dat meldde de bilan
(1907-1908) van de Raad van Bestuur. In novem-
ber 1908 schrijft men:  ‘… van nu af zijn wij verze-
kerd door de regelmatige verhooging onzer ontvangsten,
door de opening onzer brouwerij, onzer zevende apo-
theek en van nieuwe hulphuizen, toekomende jaar meer
dan 4 millioen frank ontvangsten te zullen doen...’

De bierproductie (volgens de infusiemethode) werd
wellicht opgestart in het voorjaar van 1908. Op het
einde van augustus 1908 had men reeds 64 brouwsels

Onder: Fles van de
Brouwerij Vooruit,
Gent. Collectie: Amsab-
Instituut voor Sociale
Geschiedenis.

Boven: Zwart-witfoto
van de voorgevel van
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kelder, de
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schoorsteen, de
motorruimte, het
brouwerijgebouw met
drie verdiepingen, de
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Instituut voor Sociale
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geproduceerd en 51.200 kilo mout gestort. Dit komt
neer op circa 800 kilo moutstorting per brouwsel. Voor
de storting werd 5.120 Belgische frank aan accijns-
rechten betaald. De bieren, die de brouwerij Vooruit
voor de Eerste Wereldoorlog brouwde, waren bieren
van hoge of bovengisting.

Het betrof Enkel bier (1,7 %) en Dubbel bier (2,7 %).
‘Enkel bier’ duidt op het basisproduct van de brou-
werij. De term ‘Dubbel bier’ werd gegeven aan bier
dat meer grondstoffen (mout) bevatte dan Enkel,
het gewone bier. Dubbel is meestal middel tot donker-
bruin van kleur, met een zoete tot bittere smaak.

Volgens de bilan (augustus 1908-september 1909)
– gepresenteerd in november 1909 - van de Raad
van Bestuur van Vooruit nr. 1 werd de verkoop ‘in
gang gestoken den 5 december 1908, nauwelijks kon het
bier uitgevoerd worden of talrijke kalanten deden hun be-
stelling. Op einde december 1908 telden wij reeds 129
kalanten en in augustus 1909 telden wij reeds 777
kalanten. Aan onze kalanten werden er niet min dan
3.793 bestellingen afgeleverd. In Ons Huis leverden wij
180 tonnen enkel en 171 tonnen dubbel bier. In het Feest-
lokaal, 43 tonnen enkel en 91 tonnen dubbel bier. De
totale ontvangst beliep 35.225,19 Belgische Frank. Dit is
een prachtig begin, waarover wij ten volle verheugd mogen
zijn.’ Maar op het einde van 1909 had de brouwerij
36.057,03 BEF aan onkosten. In het eerste jaar werd
dus een verlies geboekt van 831,84 BEF. Volgens de
berekening van het eerste werkjaar 1908-1909 werden
er meer tonnen Dubbel bier (262 stuks) verbruikt in
Ons Huis en in het Feestlokaal dan Enkel bier (223 stuks).

Voor het tweede werkjaar 1909-1910 had de brouwe-
rij 81.225,65 BEF aan inkomsten (verkoop van bie-

ren). De uitgaven beliepen 37.194,76 BEF aan ver-
bruikte grondstoffen en 43.588,25 BEF aan diverse
onkosten (o.a. lonen). De brouwerij had een winst van
442 BEF.  We lezen in november 1910 dat ‘onzer brou-
werij is de moeilijkheden van ’t begin ten volle te boven
gekomen. Voort, goed gebrouwen, knap gewerkt, daarbij wat
propaganda en onze brouwerij wordt de grootste van de stad.’
(Uit: Bilan van de Raad van Bestuur, 1909-1910).

De eerste uitbreiding 1909-1910: nieuwe
toekomst in flessen
Flessenbier was al behoorlijk ingeburgerd aan het
begin van de twintigste eeuw, zeker voor de bevoor-
rading van particulieren. Om ‘de grootste’ van de
stad te worden nam de raad van bestuur de beslissing
om bier te verkopen in flessen van 0,75 centiliter.
Dat lezen we in november 1910: ‘… de werking on-
zer brouwerij hebben wij uitgebreid tot den verkoop van
bier in flesschen, en den uitslag laat ons toe verhoopen
eene schoone toekomst te gemoet te gaan...’ (Uit: Bilan
van de Raad van Bestuur, 1909-1910).

Hiervoor werd de brouwerij uitgebreid met een
nieuwe bottelarij. Op 12 mei 1909 werd een nieuwe
aanvraag ingediend aan het Gentse stadsbestuur door
de Samenwerkende Maatschappij Vooruit nr. 1 om
‘een nieuw deel te bouwen aan hare brouwerij
Dahliastraat nr. 23 Gent.’ Op 21 mei 1909 keurde
het college van burgemeester en schepenen de aan-
vraag goed. De bestaande remise (45,59 m²) werd
vergroot met een nieuw deel gebouw met een gevel-
lengte van 40,20 meter.

Voor de inrichting en de uitrusting van de nieuwe
bottelarij kunnen we ons baseren op twee mooie fo-

Zwart-witfoto van de
Brouwerij Vooruit,
zicht op de
binnenplaats met de
kuiperij, de
tonnenwasserij en de
stookplaats. Bemerk de
typische bierwagen.
Gent, 1946. Collectie:
Amsab-Instituut voor
Sociale Geschiedenis.
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to’s die  in 1913 genomen werden door de Gentse
fotograaf Theo De Graeve. De binnenopnames to-
nen de recente investeringen van de brouwerij Voor-
uit (1909-1910): de afvullijn, de flessenborstel-
machine en de spoelmachine.

Ruim negen maand later doet de Maatschappij op
28 februari 1910  opnieuw een bouwaanvraag voor
de inrichting ‘van een gebouw voor bierketel met vuring
in hare brouwerij’. Het dossier bevat een doorsnede
en een grondplan. Deze ruimte werd aangebouwd
aan de achterkant van de bestaande brouwzaal en
werd voor de rookafzuiging/vuring verbonden met
de bestaande schoorsteen. Dit nieuwe gebouw was
onderverdeeld in drie ruimtes. De bier-en kookketel
stonden in de middelste ruimte (46 m²). De
rookafzuiging van de vuring was verbonden met de
bestaande schoorsteen waar de stookketel opgesteld
stond. De gevellengte van dit nieuwe bijgebouw was
24 meter. De ingemetselde bierketel had een door-
snede van 3 meter en een hoogte van 3,50 meter. De
aanvuring gebeurde langs onder met de kolen.  Het
college van burgemeester en schepenen keurde de
uitbreiding goed op 5 maart 1910. Dit betekende
een extra kookcapaciteit voor de brouwerij.

‘Alle grondstoffen, gebruikt om bier te brouwen, hebben
een groote prijsverhooging ondergaan’ schrijft men in
november 1911. ‘Het mout is zoo hoog in prijs geste-
gen, dat het ons 2.500 frank zal meer kosten dan in
1911 voor dezelfde hoeveelheid ; de hop kost drie maal
zooveel dan verleden jaar ; ook het voederen der paarden
zal ons tenminste 3.000 frank meer kosten…’ (Uit:
Bilan van de Raad van Bestuur, 1910-1911). Voor
het eerst krijgen we opnieuw een cijfer van de stor-
ting van de grondstoffen voor het jaar 1910-1911,
zijnde 128.900 kilo mout. De inkomsten van de brou-
werij stegen naar 131.748,89 BEF. De uitgaven belie-
pen 45.223,06 BEF aan verbruikte grondstoffen en
72.981,14 BEF aan diverse onkosten. Het winstbedrag
steeg naar 13.544,69 BEF.  Dit is het enige vooroor-
logse jaar dat de winstmarge zo hoog zal liggen.

Men schrijft verder: ‘…wat de brouwerij betreft, mo-
gen wij eenen belangrijken vooruitgang vaststellen. Het
spijt ons dat slechts een klein deel onzer leden ons bier
regelmatig koopen, nochtans heeft de maatschappij den
verkoop van het bier op flesschen ingericht, ten einde al
de leden, die geen half of kwart ton konden indoen, ook
de gelegenheid te stellen het bier onzer samenwerking te
koopen. Wij hopen dat al de leden, die het maar eenigszins
kunnen, regelmatige kalanten van de brouwerij zullen
worden. Ge ziet dus, leden, dat het beroep dat wij op u
doen niet onbeantwoord mag blijven, en gij allen zult
medehelpen aan den vooruitgang uwer brouwerij,
want het is slechts door meer te brouwen dat wij ons
zullen kunnen stellen tegen al die prijsverhoogingen.
Onnoodig er bij te voegen dat de kwaliteit steeds zal
verzorgd worden en de zuiverheid onzer bieren ge-
waarborgd is…’. (Uit: Bilan van de Raad van Be-
stuur, 1910-1911)

Voor het boekjaar 1911-1912 werd 152.300 kilo
aan mout gestort. De inkomsten bedroegen
163.573,73 BEF. De kostprijs voor de verbruikte
grondstoffen bedroeg 64.082,09 BEF en de diverse
onkosten bedroegen 91.067,89 BEF. De winst zakte
naar 8.423,75 BEF.

In november 1912 lezen we: ‘Verleden jaar voorzagen
we dat het voederen der paarden minstens met 3 duizend
frank zou vermeerderen in prijs. Dat cijfer is overtroffen.
Het zakencijfer is geklommen met 32 duizend frank, waar-
van 24.500 fr. van den verkoop van bier op flesschen. De
grondstoffen waren in het verloopen jaar buitengewoon
duur. Maar ‘Vooruit’ wil eerst en vooral zuiver en gezond
bier vervaardigen. Zij aarzelden niet de beste grondstoffen
te koopen. Zulks gaf echter voor uitslag dat ondanks de meer
ontvangst de winst kleiner is dan verleden jaar. De meer-
verkoop verhoogde ook de algemeene kosten. Verleden jaar
werden 128.900 kilogrammen gestort. Dit jaar 152.300
kilogrammen. Aan 10 centiemen de kilogram is eene
verhooging van accijnsrechten van 2.340 frank’  (Uit:
Bilan van de Raad van Bestuur, 1911-1912).

Een bier voor het triomfjaar 1913
Het jaar 1912 is ten voeten uit het voorbereidings-
jaar voor het komende triomfjaar 1913. Met de ope-
ning van het nieuwe Feestlokaal van Vooruit in zicht
en de komst van de wereldtentoonstelling naar Gent
bereidt de brouwerij zich op haar manier voor.  Men
gaat voor de ontwikkeling van een nieuw bier, zoals
we kunnen lezen in november 1913. ‘De ontvang-
sten 1912-1913 zijn gestegen met 32.600 frank waar-
van 21.600 frank van den verkoop van Triomfbier.
Vooruit werkt met de beste grondstoffen, die buitenge-
woon duur waren, daarbij de moeilijkheden en de kos-
ten verbonden aan het zoeken naar een nieuw bier,
waaruit ons Triomfbier is ontstaan, vergden van de
maatschappij grootte opofferingen.’ (Uit: Bilan van de Raad
van Bestuur, 1912-1913). Triomfbier was een blond
bier van hoge gisting met een alcoholgehalte  van 4 %.

Zwart-witfoto,
binnenzicht op de
flessenwasplaats van
de brouwerij Vooruit.
Zicht op een aantal
werklieden die flessen
reinigen met een
halfautomatisch
wastoestel,
vermoedelijk jaren
1950. Collectie: Amsab-
Instituut voor Sociale
Geschiedenis.
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Wie achter de ontwikkeling van dit nieuwe bier stond is
ons tot op heden onduidelijk. Dit bier zal het parade-
paardje worden van de brouwerij Vooruit.

Honderd jaar geleden werd in Gent de Exposition
Universelle et Internationale de Gand georganiseerd.
De wereldtentoonstelling vond plaats van april tot
oktober 1913, op de terreinen die nu grosso modo
worden ingenomen door het Citadelpark en het
Miljoenenkwartier, tot aan de universitaire campus
De Sterre. De expo had toen nog sterk het karakter
van een handelsbeurs en kreeg op een half jaar bijna
tien miljoen bezoekers over de vloer.  Deze wereld-
tentoonstelling gaf  de haven- en fabrieksstad Gent
internationale uitstraling en prestige, en was voor veel
Gentse industriëlen een kans om nieuwe contacten
te leggen en hun bedrijf te innoveren. Ook de brou-
werij Vooruit bleef niet achter. Op de Belvédèrelaan
(hoofdas van de tentoonstelling) stond het grote pa-
viljoen van Vooruit met een ruim terras waar ‘Voor-
uit’s Triomfbier’ werd opgediend, gebrouwen in de
eigen coöperatieve brouwerij. ‘Geen wonder dat Voor-
uit met zulk een goed en krachtig bier van bij de eerste

Tentoonstelling de Gouden Medalie verkreeg. Zulks had
voor gevolg dat de winst niet in evenredigheid der meer
ontvangst was.’ (Uit: Bilan van de Raad van Bestuur,
november 1913, 1912-1913).

Het triomfjaar 1913 had ook een negatief kantje, zo
lezen we in de krant de Volksstem van 20 april 1913:
‘Vooruits’ brouwerij: het socialistisch blad had gemeld,
dat zijne brouwersgasten ook zouden staken. Vrijdag zijn
echter drie bierwagens met volle lading uitgereden. Was dat
bier misschien voor de socialistische leiders bestemd. Vermits
zij niet staken, moeten zij dus ook niet vasten…’

Vanaf dit jaar zijn er geen cijfers meer beschikbaar
inzake de storting van de grondstoffen (mout). Hier-
voor zal het wachten zijn tot in het jaar 1930. De
totale inkomsten voor het boekjaar 1912-1913 be-
droegen 196.178,76 BEF. De kostprijs van de ver-
bruikte grondstoffen kwam neer op 75.249,31 BEF
en de uitgaven beliepen 111.716,13 BEF. De winst
steeg opnieuw naar 9.213,22 BEF. Bij het afsluiten
van het boekjaar in september 1913 was de wereldten-
toonstelling nog niet afgelopen. Deze liep nog tot het
einde van oktober. Een bijkomende factor voor de ho-
gere inkomsten was de opening van het feestlokaal Voor-
uit, wat het bierverbruik de hoogte in joeg. Het boekjaar
1913-1914 werd op de vooravond van de Eerste We-
reldoorlog (september 1914) afgesloten met 210.122,93
BEF aan inkomsten. De uitgaven beliepen 202.040,36
BEF. De winst bedroeg 8.082,57 BEF.

De Eerste Wereldoorlog
De rijkdom aan brouwerijen in Vlaanderen kreeg een
gevoelige klap tijdens en na de Eerste Wereldoorlog.
De Duitse bezetter dwong de brouwers om samen te
werken in één of twee centrale brouwerijen per regio.
De andere brouwerijen werden tussen 1915 en 1918
ontmanteld, en alle materiaal werd verwerkt in de
oorlogsproductie of hergebruikt in Duitsland.

Uit diverse bilans blijkt dat de brouwerij Vooruit ver-
der produceerde tot 1917. De inkomsten van het
eerste oorlogsjaar 1914-1915 (september 1915) zak-
ten tot 163.051,08 BEF. De uitgaven beliepen
155.734,75 BEF. Het winstbedrag bedroeg
7.313,33 BEF.

‘De Socialistische Brouwerij van de Coöperatie Vooruit
heeft den prijs van haar bier als volgt samengesteld: enkel
bier 22 francs de ton en dubbel bier 28 francs de ton’
(Uit: ’t Getrouwe van Maldegem, maandag 21 juni
1915, jaar 28 nr. 115).

De prijs per ton zal voor het Enkel Bier stijgen van 16
frank naar 22 frank per ton (+ 6 frank) en voor het
Dubbel bier van 20 frank naar 28 frank (+ 8 frank) per ton.

Tijdens het tweede oorlogsjaar 1915-1916 bedroegen
de inkomsten 163.051,08 BEF terwijl de uitgaven
opliepen tot 163.993,58 BEF. Ondanks de prijsstij-
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ging van het bier in 1915 werd een verlies geboekt van
2.831,04 BEF. Voor het boekjaar 1916-1917 (het derde
oorlogsjaar) lezen we in september 1917 dat er voor de
brouwerij voor 133.744,61 BEF aan inkomsten wer-
den gederfd. Over de uitgaven zijn geen gegevens be-
schikbaar. De brouwerij is ook stilgevallen.

In november 1917 lezen we: ‘Om aan onze leden deze
winter de noodige brandstof te bezorgen, werd in de
plaats van den Steenkolenhandel een Houthandel inge-
richt. Daarmede verschaften wij niet alleenlijk bezighe-
den aan het personeel dat werkeloos was geworden door
het stilvallen van Kolenmagazijn en Brouwerij, maar
maakten ook dat de prijzen van het hout in den privaat-
handel niet te hoog opklimmen…’ (Uit: Bilan van de
Raad van Bestuur, 1916-1917).

Tijdens het vierde en laatste oorlogsjaar lag de brouwerij
volledig stil.  Na de wapenstilstand gaat men opnieuw
produceren en lezen we in de bilan voor het werkjaar
1918-1919 dat er 5.157 hectoliter bier werd gebrou-
wen en dat de inkomsten 194.311,37 BEF bedroegen.

De interbellumperiode (begin jaren 1920)
In de thesis ‘Moeder Vooruit en hare kinderen of: De socia-
listische coöperatie Vooruit nr. 1, Gent, tijdens het Interbel-
lum’, geschreven door Tina De Gendt in 2004, lezen we
enkele passages over de brouwerij Vooruit tijdens het
interbellum: ‘De laatste grote afdeling van verkoop voor
Vooruit was de brouwerij.  Deze was niet zo zeer economisch
belangrijk, maar voor het onderhouden van de volkscultuur
was ze onmisbaar. De brouwerij leverde allerlei soorten dran-
ken aan de verschillende kruidenierszaken, bevoorraadde
ook huisgezinnen en uiteraard de volkshuizen. Het aanbod
was in de jaren twintig nog vrij beperkt.’

Ondanks het moeizame herstel na de verwoesting
van de gehele industriële structuur door de bezetter,
kent de brouwerij Vooruit een economische her-
opleving. De groei gaat langzaam maar gestaag. In
1920-1921 bereikte men een jaarproductie van
7.217 hectoliter bier. Het handelscijfer bedroeg
394.393,56 BEF in november 1921. Er werden 124
brouwsels afgewerkt, wat een opbrengst vertegen-
woordigde van 8.449 hl. Men produceerde: ‘Uitzet
(675 HL. waarvan 194 HL gefilterd en 481 HL op
tonnen), Dubbel (1722 HL. waarvan 1353 HL gefilterd
en 369 HL op tonnen), Triomf (840 HL gefilterd) en
Flesschenbier 5.212 HL waarvan 4817 HL Uitzet of
625.528 flessen en 394 HL Dubbel of 49.777 flessen…’
(Uit: Bilan van de Raad van Bestuur, 1920-1921).

We zien dat de naam Enkel Bier vervangen wordt
door Uitzet. Vanaf de jaren 1930 spreekt men op-
nieuw van Enkel Bier. Uitzet wijst op een licht bier
dat gebrouwen wordt met poldermout en rijst. Voor
het bruine bier (of Dubbel) hanteert men dezelfde
methode als  Uitzet, maar ‘met hoger geeëste mout, som-
tijds met bijvoeging van kleurmout en maïsbloem ipv
rijst’. In 1922-1923 werden 140 brouwsels gepro-

duceerd, wat een opbrengst vertegenwoordigde van
7.856 hectoliter bier. De inkomsten bedroegen
453.125,58 BEF.

‘In november 1923 werd op het beheer voorgesteld ook
limonade te gaan produceren; dat voorstel werd direct
verworpen. Het is een mooie illustratie van de conserva-
tieve houding van de voormannen ten opzichte van de
arbeiderscultuur: niet economische redenen lagen aan de
grond van deze verwerping, maar wel culturele; men
ging ervan uit dat arbeiders geen limonade zouden lus-
ten, maar vooral het feit dat limonade een burgerlijke
drank was speelde mee in de beslissing...’ (uit: T. De
Gendt, Moeder Vooruit en hare kinderen, 2004)

Een welgekomen geschenk voor de werking en de
inkomsten van de brouwerij Vooruit is de organisatie
van de ‘Internationale Tentoonstelling voor Coöperatie
en Sociale Werken’. De tentoonstelling werd op 14
juni 1924  in Gent geopend en zou gedurende drie
maanden meer dan 325.000 bezoekers trekken. Het
succes overtrof volgens het bestuur ‘de stoutste ver-
wachtingen’ en bezorgde Vooruit internationale er-
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kenning. Tweeëndertig verschillende landen expo-
seerden er het werk van hun coöperaties, maar de
Gentse coöperatie stond in het middelpunt van de
belangstelling. Ook de brouwerij kreeg een eigen stand
toegewezen op de internationale tentoonstelling.

De raad van bestuur schrijft in november 1924:
‘…dat het handelscijfer der brouwerij steeg tot
583.657,85 fr. of eene vermeerdering in vergelijking
met het voorgaande boekjaar van 130.532,27 fr. Dit
is grotendeels te danken aan de tentoonstelling. Het ge-
tal brouwten beliep 169 tegenover 140 ’t voorgaande
jaar.  Het getal hectos bier klom van 7.856 tot 9.362 of
eene vermeerdering van 1.506 hectos : Uitzet (140.6
HL), Dubbel (1.117,7 HL), Triomf (3.445,9 HL) in
vaten...’ De opbrengsten dienden volgens de Raad
van bestuur nog te verbeteren. Hiervoor richtte men
een besteldienst op en zou men aan de brouwerij
‘merkelijke veranderingen’ aanbrengen (Uit: Bilan van
de Raad Van Bestuur 1923-1924).

In 1924-1925 produceerde men 163 brouwsels, met
een opbrengst van 10.257 hectoliter. De inkomsten
bedroegen 635.067,40 BEF. Men brouwde Uitzet,
Dubbel Bier en Triomfbier. Men trok volgende hoe-
veelheden op vat: Uitzet (85,4 HL), Dubbel (1.499,9
HL), Triomf (4.008,9 HL). De volgende hoeveelhe-
den werden op fles getrokken: Uitzet (3.069 HL of
401.430 fl.), Dubbel (1.104 HL of 145.077 fl.) en
Triomf (486 HL of 63.478 fl.)

‘Als men rekening houdt dat het verleden boekjaar de
Tentoonstelling der Koöperatieven had, mag men tevre-
den zijn, over de werking der brouwerij’, schrijft de Raad
van Bestuur in november 1925. ‘Er werden enkel drie
brouwten minder gedaan. De beheerraad heeft zich geene
moeite gespaard om verbeteringen in de brouwerij aan

te brengen. Sinds de aanvaarding van een nieuwen
meester-brouwer, is eene merkelijke verbetering onzer bie-
ren vast te stellen en wij twijfelen niet dat in het loop-
ende jaar de leden den weg naar de brouwerij zullen
teruggevonden hebben.’ (Uit: Bilan van de Raad Van
Bestuur, 1924-1925)

Deze verbeteringen hadden duidelijk hun vruchten
afgeworpen. De productie steeg in 1925-1926 naar
11.501 hectoliter. De inkomsten bedroegen
853.480,35 BEF. Men produceerde in vaten:  Uitzet
(8.368,10 BEF), Dubbel (85.508,35 BEF) en Triomf
(438.780,70 BEF). Het flessenbier bracht hen
319.601,85 BEF op. Naast de kwaliteitsverbetering
van de bieren door de nieuwe brouwmeester, startte
men ook de verkoop van bronwater in flessen. Deze
nieuwigheid bracht hen 1.218,35 BEF op. Hoe en
waar dit ‘bronwater’ vandaan kwam is onduidelijk.

De terugval van de bierproductie
Aan het einde van de jaren 1920 stelt men een daling
in het bierverbruik vast. De verkoopprijs blijft gelijk,
ondanks een belastingverhoging en een prijsstijging
van de grondstoffen. Het zijn de sociale gewoonten
die veranderen. Cafés worden minder bezocht, bio-
scopen en dancings des te meer. De consumptie van
frisdrank en drinkwater neemt geweldig toe. Andere
problemen voor de kleine brouwerijen zijn het toe-
nemend belang van flessenbier en de invoer van bui-
tenlandse bieren (uit Groot-Brittannië en Duitsland).
Dit laatste gegeven zette al voor de Eerste Wereldoor-
log kwaad bloed  bij de brouwers.

Dit ontging ook de socialistische kranten niet. De
Werkman en Vooruit brachten in hun nummers van
april 1927 het volgende verslag: ‘…Brouwerij Voor-
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uit’ evenals de meeste Belgische brouwerijen ondergaat
eene krisis. Eerstens er wordt min bier gedronken, tweedens
zijn de vreemde bieren belangrijker dan vroeger binnen
onze grenzen. Nochtans is er in de brouwerij ‘Vooruit’
een merkelijke verbetering vast te stellen. In vergelijking
met de cijfers van vorig jaar is er meer verkoop van 103
hektoliter enkel bier; het getal flesschen enkel bier steeg
van 187.738 naar 194.609 of 6.871 meer. Aan dub-
bel bier werd min ontvangen: 320 hektoliter en 22.152
flesschen; de triomf verminderde met 126 hectoliter en
4.612 flesschen. We zijn gemachtigd voor ’t bier dezelfde
bemerking te maken voor ’t gebak, snoepgoed en zeker
artikels van huishoudelijk gebruik: de dure prijzen en de
armoe heeft van het bier een luxeartikel gemaakt. Het
beheer van ‘Vooruit’ tracht evenwel de toestand te verbe-
teren, door in alle Volkshuizen van Oost-Vlaanderen,
waar ‘Vooruit’ tusschenkomt, het bier onzer brouwerij,
dus onze eigen produktie, te verkopen…’

In 1926-1927 produceerde de brouwerij Vooruit
10.913 hectoliter bier. De inkomsten bedroegen
1.150.351,60 BEF, waarvan de volgende inkomsten
in vaten: Uitzet (17.159,70 BEF), Dubbel
(99.150,60 BEF), Triomf (618.667 BEF). Het bron-
water in fles bracht 1.188,60 BEF op en het flessen-
bier 414.185,10 BEF. De raad van bestuur schrijft
in november 1927: ‘Al de brouwerijen van België stel-
len eene groote vermindering van productie vast. Deze
vermindering is volgens oficieele gegevens minstens 10
% in vergelijking met de productie van vorig jaar. De
vermindering is toe te schrijven aan verschillende oorza-
ken, waarvan de bijzondere zijn: verhooging der verkoop-
prijzen door op te brengen lasten, Verhooging der verkoop-
prijzen door enorme duurte der grondstoffen, Algemene
handelscrisis en een deel minverbruik van bier door de
bevolking, ’t voordeel van allerlei andere, vroegere onge-
kende consommatiën. Wat ook nog dient in aanmerking
genomen te worden is dat bier grootelijks een seizoensdrank
is en dat de koude lentedagen en verder het slecht zomersei-
zoen mede geholpen hebben aan den min verkoop. Daarte-
genover mogen wij er ons in verheugen dat al de Volks-
huizen van de gecentraliseerde gemeenten nu uitsluitend
het bier van de Vooruit verkopen…’ (Uit: Bilan van de
Raad van Bestuur, 1926-1927).

Productie van limonade en tafelwater
We zien dat heel wat brouwers op dit dalende bier-
verbruik lijken te anticiperen. Ze nemen, individueel
of samen met anderen, het initiatief om zich naast de
bierproductie ook toe te leggen op de productie en
verkoop van limonade en water.  De Gentse brouwe-
rij Vooruit blijf niet achter. De tegenkanting uit 1923
lijkt immers van de baan en op 28 april 1928 start
men een eigen limonadeproductie. De productie van
limonade was niet veel meer dan het mengen van
water, suikersiroop, essence en citroenzuur, waarna er
onder hoge druk koolzuurgas aan toegevoegd werd.
In november 1928 lezen we: ‘Sinds 1925-1926 zijn
wij een deel achteruit gegaan. Het is niet alleenlijk in onze
brouwerij dat het achteruitgaan zich voordoet. Het komt

voor in de meeste brouwerijen van ’t land. Van nu af kun-
nen wij op zekere uitslagen bogen. Wij hebben hooger ge-
meld dat in vele gevallen het bier door andere consommatiën
verdrongen wordt. Wij hebben hiervan wel rekening ge-
houden en zijn op 28 april 1928 de uitbating van tafel-
water en limonade, eigen fabricaat begonnen. Ons nieuw
product wordt fel geprezen. De verkoop was tot 31 oogst
1928, op vier maanden tijd dus: water: 7.459 flesschen
van 1 liter / 11.783 flesschen van ¼ liter en limonaden:
5.854 flesschen van 1 liter / 16.828 flesschen ¼ liter. Wij
zijn verzekerd voor ’t jaar 1928-1929 een uitgebreid
kliënteel voor ons tafelwater en onze limonade te bezitten’
(Uit: Bilan van de Raad Van Bestuur, 1927-1928).

In 1927-1928 zakte de jaarproductie van het aantal
hectoliter bier naar 9.769. De inkomsten bedroegen
1.216.589,96 BEF, waarvan de volgende inkomsten
in vaten: Uitzet (14.011 BEF), Dubbel (64.871,20
BEF) en Triomf (715.510 BEF). Het bronwater in
fles bracht 264,40 BEF op en het flessenbier
401.620,81 BEF.  De limonaden brachten
20.311,95 BEF op. Vanaf 1928-1929 bedroegen
de inkomsten 1.481.640,94 BEF, waarvan de vol-
gende inkomsten in vaten: Uitzet (9.165 BEF),
Dubbel (53.668 BEF) en Triomf (401.602,84 BEF).
Het flessenbier bracht  472.981,29 BEF op, en de
limonaden 133.140,20 BEF.

‘Vorig jaar (november 1928) schreven wij dat wij sinds
1925-1926 een achteruitgang in de brouwerij kenden.
Wij hebben ter zelfde tijd meegedeeld dat wij door huis-
bezoeken en andere propaganda een verbetering in ver-
koop zouden trachten te benaderen. Onze moeite werd
beloond. De verkoop is op heel de lijn vooruitgegaan.
Volgende cijfers zullen dit bevestigen. Wij zijn er in ge-
lukt voor den afzet van bier op flesschen eene ronde bij te
scheppen. Wij willen hierbij niet blijven staan; in den
laatsten tijd worden de Duitsche bieren zeer gevraagd en
dit levert enigszins de konkurrentie aan onze Volkshuizen.
Wij hebben maatregelen genomen om ook het bier van
zwaar gehalte te vervaardigen. Verfijning der biersoorten
en modernisering der brouwerij staat op het programma
van ’t aanstaande boekjaar ; de eerste schikkingen zijn
reeds genomen. Onderstaande cijfers van den afzet van water
en limonade, van eigen productie, maken het onnoodig
veel komentaar te maken over de zuiverheid onzer produk-
ten en hoe ze gevraagd worden. Wij verkochten in ’t verlo-
pen boekjaar 103,827 literflessen en 123.289 ¼
literflesschen. Dezen Winter zullen de leden niet afnemers,
door onze propagandist ’t huis bezocht worden. Wij twijfe-
len er niet aan of hij zal goed onthaald worden ...’ (Uit:
Bilan van de Raad Van Bestuur, 1928-1929).

‘De coöperatie had zich in 1928 kennelijk laten verlei-
den door een verburgerlijking van de smaak: niet alleen
brachten ze in dat jaar voor het eerst limonade op de samen-
werkende markt, ook tafelbier en een variatie van het ge-
wone bier werd aangeprijsd. Die uitbreidingen hadden
inderdaad het verhoopte effect: een winst voor de brouwerij.
Die stijging van de verkoop moet ook wel worden toege-
schreven aan de bloeiende economie en de warme zomer: de
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volkshuizen boerden extreem goed dat jaar.’ (uit: T. De
Gendt, Moeder Vooruit en hare kinderen, 2004)

In 1929-1930 bedroegen de inkomsten van de brou-
werij 1.910.745,38 BEF. Vanaf het boekjaar 1930-
1931 krijgen we opnieuw cijfers over de productie. Er
wordt 192.300 kg mout gestort, wat overeenkomt met
een opbrengst van 11.739,75 hectoliter. Er werd ver-
kocht voor 1.972.437,10 BEF. Voor de volgende jaren
hebben we enkel zicht op de inkomsten: 1931-1932
(2.021.333,80 BEF), 1932-1933 (2.063.082,45
BEF), 1933-1934 (2.128.050,90 BEF). In 1935
wordt 139.830 kg. mout gestort met een opbrengst
van 9.639 hectoliter. In 1936 132.875 kg. mout met
een opbrengst van 9.313 hectoliter (verkoop 1.477.846
BEF).  Vanaf 1937 stort men 108.049 kg mout met
een opbrengst van 7.649 hectoliter (verkoop
1.470.641,70 BEF).  Vanaf 1938 daalt het aantal kilo’s
gestorte mout drastisch naar 81.469 kg, wat een productie
geeft van 6.258 hectoliter (verkoop 1.457.282,75 BEF).
Het laatste cijfer voor de jaren 1930 (1939) is een storting
van 109.112 kg met een opbrengst van 7.768 hectoliter
(verkoop 1.250.616,80 BEF).

Invoer van de lage gistingsmethode in
1936
De modernisering van de brouwerij die in het verslag
van 1928-1929 wordt aangehaald heeft wellicht te
maken met een langzame overschakeling naar de
productie van lage gistingsbieren, alhoewel we dit niet
met zekerheid kunnen zeggen. Een document uit 1936
toont aan welke gistingsmethodieken men in de brou-
werij Vooruit gebruikte. Tot in 1935 werd ‘mixte gis-
ting’ gebruikt en brouwde men gewone bieren met een
dichtheid tussen 1 Vol. % alc. en 3,5 Vol. % alc. (in
1930 - 5.719,75 HL;  in 1935 – 4.745 HL en in 1936
– 3.952 HL). Men brouwde de zwaardere bieren met
een dichtheid van meer dan 3.5 Vol. % alc. (in 1930 –
6.020 HL; in 1935 – 4.896 HL en in 1936 – 5.361
HL). Verscheidene documenten tonen aan dat de brou-
werij inspanningen leverde om de gistings-
omstandigheden te optimaliseren.  Vanaf 1936 startte
men ook met de productie van ‘lage gistingsbieren’, hier-
bij vindt de koeling plaats in de brouwerij. De koeling
wordt verzorgd door ammoniakcompressoren en wel
op indirecte wijze via een pekel oplossing. Deze pekel
wordt voortdurend rondgepompt in een leidingnet.
Daarnaast komt ook de inrichting van gistingsruimtes
met lagertanks op een constante koele temperatuur.

De bieren die op de markt werden gebracht door de
brouwerij Vooruit:

Hoge gistingsbieren vanaf 1908: Enkel Bier 1,7
Vol.% alc. (75 BEF/HL), Dubbel Bier 2,7 Vol.% alc.
(115 BEF/HL), en vanaf 1913 Triomf 4 Vol.% alc.
(175 BEF/HL).

Lage gistingsbieren vanaf 1936: Bock 4,5 Vol.% alc.,
(180 BEF/HL)  Export 5,5 Vol.% alc.  (215 BEF/

HL) en Osborn Stout 6,7 Vol.% alc., Vanaf 1937-
1938 wordt er geen Stout  meer gebrouwen.

- Bockbier is een bier van lage gisting van rond de
6,5% alcohol, robijnrood van kleur en met een
moutige en wat karamelachtige smaak. Ook een
seizoensgebonden bier.

- Export (lage gisting) is in België de naam ge-
worden voor een biertype dat minder sterk is dan pils.
Door het lagere stamwortgehalte werd er minder accijns
op geheven. Hierdoor was het goedkoper dan pils en
populairder bij de arbeidersklasse tussen 1925 en 1975.

- Stout is een biersoort die wordt gekenmerkt door
een donkerbruine tot zwarte kleur en een enigszins
branderig bittere smaak door het gebruik van ge-
brande of geroosterde mout of gerst. Er bestaan zo-
wel hooggegiste als laaggegiste varianten.

De Tweede Wereldoorlog
In de aanloop naar de Tweede Wereldoorlog kregen
de brouwerijen te maken met problemen eigen aan
die tijd. De brouwerijen werden beperkt in hun acti-
viteiten door een tekort aan grondstoffen en materia-
len of andere maatregelen. Doordat wintergerst min-
der geschikt was om te brouwen, moest men preven-
tief uitkijken naar vervangingsgrondstoffen. Het be-
gon in september 1940 met de rantsoenering van de
levensmiddelen. Door het besluit van 27 augustus
1940 werd de Corporatie opgericht. Dit luidde voor
vier jaar, net zoals in de Eerste Wereldoorlog, het einde
in van de vrije beroepsvereniging. Met de oorlog
kwam er dus een nieuw regime over de brouwers. De
Nationale Landbouw- en Voedingscorporatie moest
instaan voor de ordening van de landbouw om de
voedselvoorziening veilig te stellen en de productie,
de verkoop en het verbruik regelen. De Corporatie
was onderverdeeld in Hoofdgroeperingen. Hiervan
ging de IXe Hoofdgroepering de brouwwereld direct
aan: Brouwerij – Stokerij – Wijnen, Ciders en likeuren
– Water en Limonaden – Azijnfabricatie. De IXe om-
vatte vier bedrijfsgroeperingen: voor bier, water, azijn
en alcohol. Ze hadden een marktregelende taak: door
aan- en verkoop in het groot moest ze ingrijpen wan-
neer het private initiatief te kort schoot. Na de op-
richting groeide de IXe snel uit tot een log admini-
stratief monster dat tonnen papier verwerkte in twee
richtingen. Via de regulerende werking van de Cor-
poratie werd een soort tweesporenbeleid gevolgd met
als officiële betrachting zoveel mogelijk brouwerijen
door de oorlog te helpen. Het ene spoor was het be-
perken van de densiteit om grondstoffen te sparen,
het andere spoor was het zoveel mogelijk verzekeren
van de bevoorrading door het stimuleren van de in-
landse brouwgerstproductie en door gebruik te ma-
ken van vervangingsgrondstoffen.

Gerst om te brouwen werd schaars. Men ging de
productie van de inlandse gerst stimuleren. Er werd
gekozen voor Keniagerst. Men moest het stellen met
belachelijk kleine hoeveelheden gerst, die werden aan-
geleverd door de IXe Hoofdgroepering. Het kleine
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aandeel brouwgerst had op dat ogenblik ook geen
biochemische werking meer en werd alleen toege-
voegd om de smaak van het normale bier te benade-
ren. Naderhand werd de gerst vervangen door halve
suikerbieten. Hop was voorhanden dankzij de in-
landse productie. De beschikbare gist was van min-
derwaardige kwaliteit, daarom had men invertsuikers
nodig om het suikergehalte kunstmatig op te krik-
ken. De Duitse bezetter legde beslag op alle zuivere
suiker en verplichtte het gebruik van kunstmatige sui-
kers, zoals sacharine, wat tot dan toe verboden was. Na
de oorlog werd sacharine opnieuw verboden in de brou-
werijen. Omdat het echter veel goedkoper was probeer-
den sommige brouwers het goedje nog wel eens te ge-
bruiken. Als de inspectiediensten dit ontdekten kreeg
de brouwer in kwestie een zeer zware boete.

Al deze vervangingsgrondstoffen zorgden voor moei-
lijkheden bij het brouwen van bier in alle brouw-
fases. Het resultaat was een licht bier met een densiteit
die nog zwakker was dan dat van het vooroorlogse
tafelbier. De toegestane densiteit bedroeg tot het einde
van de oorlog 0,8 vol. % alc. of de veel zeggende
naam zerohuit. Niet alleen de grondstoffen waren
schaars. Er was ook een tekort aan andere materialen
en benodigdheden zoals flessen, etiketten, kroon-
kurken, brandstof, kolen, paarden en auto’s.

Hoe de brouwerij Vooruit deze periode doorstaan
heeft is door gebrek aan archiefdocumenten ondui-
delijk. Wel weten we dat er voor het oorlogsjaar 1940
44.991 kg. mout werd gestort met een opbrengst
van 3.937 hectoliter en met een opbrengst van
768.290,10 BEF.

De eerste jaren na de Tweede Wereldoorlog werden
algemeen gekenmerkt door grote moeilijkheden en
allerlei beperkingen.  Bovendien zocht de consument,

die tijdens de oorlog gedwongen was slap ‘fluitjes-
bier’ van 0,8 vol. % alc. te drinken, zijn heil in andere
producten van betere kwaliteit.  België slaagde er snel-
ler dan zijn buurlanden in om er bovenop te komen.
Dat de gemiddelde  Belg in de jaren 1950 per jaar ca.
120 liter bier verzette zorgde voor een niet te ver-
waarlozen afzetmarkt.  De brouwerijsector kwam weer
op gang en het bier kreeg vanaf december 1945 op-
nieuw de vertrouwde dichtheid.

Personeel
Over het personeelsbestand van de brouwerij zijn
weinig documenten voorhanden. We vonden toch
enkele gegevens terug. In 1937 waren er 21 manne-
lijke werklieden werkzaam in de brouwerij. Er kwam
één vrouwelijke werkkracht bij in 1938. Tengevolge
de mobilisatie van 1940 zakte het aantal mannelijke
werknemers naar 14.

Tijdens dit onderzoek konden we nog een interview
afnemen van een tijdelijke werknemer in de brouwe-
rij Vooruit. Raoul Willaert (85 jaar) deelde zijn in-
drukken over de brouwerij en de werk-
omstandigheden met ons:
‘Ik heb niet lang in de brouwerij gewerkt. Hoogstens
drie maanden. Oorspronkelijk ben ik in de Vooruit ge-
komen als leerling-patissier. Dat was in 1946. Op een
bepaald ogenblik was er weinig werk, en om de mensen
niet te moeten wegsturen werd ik als jonge gast tewerk-
gesteld in de brouwerij. Ik was toen wellicht 16 of 17
jaar. Dat moet in het jaar 1952 geweest zijn. Ik herin-
ner me nog de immense vaten. Deze heb ik moeten kui-
sen. Langs onder was er een mangat waar we moesten in
kruipen. De brouwer zei mij: ‘steek uw hoofd erin’ en ik
zei ‘ik ga daar nooit in kunnen’. Maar hij zei: ‘Als ge
uw hoofd er in kunt steken, gadde de rest er ook wel in
krijgen’. Ik ben er uiteindelijk helemaal in gekropen. Als
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ik erin zat staken ze mij een lange borstel met spuit toe.
In de vaten moest ik de wanden van het vat afschuren.
Daarnaast moest ik ook nog grote dikke doeken reini-
gen, dat had wellicht iets te maken met het klaren van
het bier. Ook het afvullen van de flessen en het laden en
lossen van de bierkarren behoorden tot de werkzaamhe-
den. Alles wat ik mij voor de geest kan halen van de
brouwerij de Vooruit is natuurlijk niets in zijn geheel.
Het zijn allemaal indrukken in hun beperkte vorm. Ik
zie de twee grote gistingsvaten en de koelbakken nog
voor mij. Ik weet dat er een systeem was om het bier te
klaren met grote dikke doeken. Ik weet ook dat er één
directeur was, één brouwer, twee voermannen en één
arbeider. De brouwerij had toen geen andere personeels-
leden. Daarnaast ben ik er van overtuigd dat de
paardenstallen recht tegenover de brouwerij lagen. Daar
waren ook de stalplaats voor de bierkarren en de opslag-
plaats voor tonnen, bakken en flessen’.
‘Ik denk niet dat de brouwerij een grote verscheidenheid
had aan bieren. Ik weet dat het bier Triomf heette. Ik
durf te vermoeden dat men blond en bruin Triomfbier
had en dat de mensen een bakje blond of bruin konden
afnemen. De bieren werden afgevuld in driekwart fles-
sen. Wat de afzet betrof: in de eerste instantie was dit het
lokaal van de Vooruit. Ons Huis op de Vrijdagsmarkt was
het tweede afzetgebied. Het derde afzetgebied waren de le-
den van de coöperatieven die aan huis werden besteld. Dat
waren de grootste afnemers denk ik. Ook in Gent waren er
talrijke Volkshuizen, dat waren natuurlijk ook afnemers
van de brouwerij. De brouwerij Excelsior in Gent heeft de
werking van de brouwerij van de Vooruit, het cliënteel en
wellicht ook de overgebleven bieren overgenomen’.
(Uit: Interview met Raoul Willaert door Chris
Vandewalle, Gent, januari 2013)

De laatste jaren
De Tweede Wereldoorlog versnelde op een ingrij-
pende wijze het concentratie- en schaalvergrotings-
proces. Dit deed twijfel ontstaan omtrent het voort-
bestaan van kleine en middelgrote brouwerijen. De
scherpe onderlinge concurrentie leidde tot de onder-
gang van heel wat van deze ondernemingen. Klein-
schalige lokaal georiënteerde  brouwerijen waren in
deze context niet langer rendabel. Onder invloed van
de consumentenvoorkeur voor bieren van lage gis-
ting en de industrialiseringsmogelijkheden werd de
sector steeds kapitaalintensiever De afzetgebieden
kwamen overwegend in handen van grotere onder-
nemingen, die kapitaalkrachtig genoeg waren om te
investeren in de uitbouw van een gerationaliseerd
productieapparaat en een eigen distributienetwerk.
Wie deze trend niet kon volgen werd onvermijdelijk
uit de markt geconcurreerd of verdween van het to-
neel door fusie of overname.

Ook de brouwerij Vooruit had te kampen met deze
elementen eigen aan de tijd. Archiefdocumenten to-
nen aan dat men het steeds moeilijker had om het
hoofd boven water te houden. Het aantal stortingen
verminderde drastisch. In 1952 stortte men nog

19.195 kg. mout, in tegenstelling tot het jaar 1939
waarin 109.112 kg. mout verwerkt werd.

Op 19 februari 1954 schrijft de Raad van Bestuur
aan de Soc. Gén. Coöperatieve in Brussel dat men
een laatste keer gebrouwen heeft in januari 1954.
Hiervoor werd 305 kg. mout gestort. De brief sluit af
met de volgende zin: ‘Notre brasserie a été fermée
définitivement fin mars 1954’.  Het laatste brouwsel
werd verkocht en het volledige handelsfonds werd over-
gelaten aan de Gentse brouwerij Excelsior. Wat er met
de brouwerij en haar installatie gebeurde is tot op heden
onduidelijk. Hiermee is het doek over 45 jaar coöpera-
tieve brouwerijgeschiedenis van de Vooruit gevallen.

Chris Vandewalle (°1976, Veurne) is werkzaam als
stadsarchivaris (Diksmuide), brouwerijhistoricus en
zaakvoerder van Seizoensbrouwerij Vandewalle (Lo-
Reninge). Hij verzorgde reeds talrijke artikelen en
monografieën over lokale en verdwenen brouwerijen.
Hij werd in 2012 laureaat van ‘Het Gulden Hamer-
ken’, een prijs die wordt uitgereikt aan een persoon
die zich verdienstelijk gemaakt heeft voor de
brouwerijgeschiedenis (vzw Hamerken, Brugge).

Bronnen

Geraadpleegde archieven
● Amsab Archief Gent, SAMENWERKENDE
MAATSCHAPPIJ VOORUIT nr. 1 : verslagen en
bilans van raad van bestuur, 1916-1940

● Amsab Archief Gent, ALGEMENE COÖPERA-
TIEVE VENNOOTSCHAP: dossiers 1581,1582
en 9158

Fotocollectie Amsab
● Stadsarchief Gent, reeks bouwvergunningen
G.12, 1907 – D.7, D.15, 1909 – D.7, 1910 – D.6.

Boeken, tijdschriften en kranten
● ’t GETROUWE VAN MALDEGEM (krant),
jaargang 28, 1915-06-21, nr. 115 DE WERMAN
(Krant), 1918-05-24

● DE GENDT Tina, Moeder Vooruit en hare kin-
deren. Of: De socialistische coöperatie Vooruit nr. 1,
Gent, tijdens het Interbellum, ongepubliceerde
licentiaatsverhandeling Ugent, Gent, 2004

● STANDAERT Arne, De architectuur van de
Vooruit:  de gebouwde representatie van de socialis-
tische coöperatie in de Gentse binnenstad,
ongepubliceerde licentiaatsverhandeling Ugent, Gent
2010-2011.

Mondelinge bronnen
● Interview met Raoul Willaert door Chris
Vandewalle, Gent, januari 2013
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Romantiek in de vitrine
Steendrukpancartes uit de belle époque

Naar aanleiding van Drukopstraat, een driedaags grafisch evenement in en
rond haar historische drukkerij, organiseert het MIAT de tentoonstelling
‘Romantiek in de vitrine. Steendrukpancartes uit de belle époque’. Auteur
Chris Schoonejans gaat in dit artikel dieper in op de herkomst, betekenis
en vervaardigingstechnieken van deze bijzondere collectie nieuwjaarspan-
cartes.
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De herkomst van de collectie
De collectie van 116 nieuwjaarspancartes behoort
vandaag toe aan het archief van de mediatheek grafi-
sche en digitale media van de Arteveldehogeschool.
Deze chromolithografieën werden door handelaars
en industriëlen uitgedeeld als relatiegeschenk bij de
jaarwisseling. De collectie die tentoongesteld wordt
in het MIAT is afkomstig van de familie De Pourquoy
en dateert van 1900. Broer en zus De Pourquoy wa-
ren eigenaars van de kruidenierswinkel ‘In de ge-
kroonde Graven van Vlaanderen’, op de hoek van de
Burgstraat en het Gewad in Gent. Toen de kruide-
nierswinkel sloot, gingen zij op rust wonen in het
Begijnhof van de Lange Violettestraat. Zij schonken

hun verzameling nieuwjaarspancartes aan het grafisch
archief van de Kunstdrukschool OLV te Gent. De
verzameling nieuwjaarspancartes is een onderdeel van
het fonds Jan Peeters, auteur van het boek ‘Algemeen
Historisch Gefundeerde Grafische Esthetica’ (1979).
Dit is het enige boek waarin enkele pancartes worden
afgebeeld. De collectie maakte later deel uit van het
archief van het Hoger Instituut voor Grafisch On-
derwijs (HIGRO), nu Arteveldehogeschool Gent,
campus Mariakerke.

Functie en doel
De nieuwjaarspancartes zijn kleurige kartonnen ob-
jecten die door de kruideniers naar aanleiding van de
jaarwisseling aan hun beste klanten werden aangebo-
den. In het uitstalraam fungeerden ze als blikvanger.
Een mooie vorm van reclame die ook de minder
trouwe klant kon verleiden. Dat de pancartes mee-
hielpen aan het creëren van merkbekendheid is zeker,
want daar was het de grossier (groothandelaar) om te
doen. Vermoedelijk zijn zij dan ook de opdrachtge-
vers tot het drukken van dergelijke  efemere (eenma-
lig drukwerk). Soms waren ze voorzien van een kar-
tonnen steuntje zodat ze gemakkelijk rechtop bleven
staan, soms van een koordje zodat ze als wanddecoratie
konden worden opgehangen. Af en toe werd er nog
een bescheiden kalendertje toegevoegd. Op deze
manier zijn ze de voorlopers van de hedendaagse
wandkalenders.

AUTEUR: Chris Schoonejans
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Thema’s en stijl
De pancartes stralen romantiek uit of verraden dui-
delijke art nouveau tendensen, ze waren dan ook zeer
populair in de periode van twee eeuwwisselingen te-
rug.  Alhoewel er veel pancartes voorzien zijn van een
commercieel getinte tekst, zoals product- en firma-
naam, vallen ze toch vooral op door de afgebeelde
onderwerpen. Dromerige vrouwenfiguren, kinderen
en bloemen zijn de hoofdthema’s, ook vruchten en
dieren komen af en toe aan bod. De dieren maken
deel uit van een liefelijk tafereel, dikwijls in combina-
tie met jonge kinderen. De bloemen en de vruchten
zijn een reactie op de gevolgen van de industrialisatie
en staan symbool voor een terugkeer naar de natuur.
Later komen ook romantische stadszichten aan bod.

De opgedrukte tekst is meestal met zwarte inkt in
typo aangebracht en gezet uit de loden letter. Ze ver-
wijzen naar het adres van de kruidenier die dergelijke
druksels aanbood. Talrijk is dan ook de vermelding
van Gand of Gent en haar randgemeenten, maar we
treffen ook de vermelding Anvers en Bruxelles aan.
Zeldzamer zijn de opdrukken Amsterdam en Berlin.
Dit laat ons toe te veronderstellen dat de familie De
Pourquoy er in slaagde, misschien via de grossier, om
buitenlandse exemplaren te verwerven.

De pancartes zijn een duidelijk product van de tijd
waarin ze tot stand kwamen, gemeenzaam de belle
époque genoemd. Dit is de periode rond de eeuw-
wisseling van de 19de naar de 20ste eeuw. Een artis-
tiek woelige tijd waarin bouwstijlen, zoals het roman-

tisch classicisme, neostijlen, eclecticisme en art nouveau
elkaar snel opvolgden. Hetzelfde kan gezegd worden
van de kunststromingen: symbolisme, impressionisme
en art nouveau. De verschillende stijlen werden ook
naast en door elkaar gebruikt. De pancartes zijn hier
een mooi voorbeeld van. De invloed van dergelijk
drukwerk op de prentkaarten die in dezelfde periode
ontstonden, vooral kerst- en nieuwjaarsgrafiek, laat
zich nog voelen tot in de jaren 1950. In feite zijn ze
een flauw zoeterig afkooksel van de romantische stijl
van de nieuwjaarspancartes uit de belle époque.

Onder invloed van de prerafaëlieten, ontstaan in
Engeland als reactie op de academische kunsten, ont-
wikkelden de grafische kunstenaars William Morris
(1834-1896) en Walter Crane (1845-1915) een
nieuwe typografische vormgeving gebaseerd op de
middeleeuwse manuscripten. Vooral de florale vorm-
geving van de bladranden zal tot in de art nouveau
doorwerken. Crane gebruikte golvende lijnen die we
in de omslag van de catalogi van ‘Les Vingt’ terug-
vinden. ‘Les Vingt’ (Les XX) waren een groep
Belgische kunstenaars die probeerden de doelstellin-
gen en de symboliek van de prerafaëlieten op het
vasteland te bewerkstelligen. Het was vooral Morris
die zijn inspiratie hoofdzakelijk in de middeleeuwse
ambachten vond. Hij is gekend omwille van een aan-
tal letterontwerpen, zoals de Golden Type en de Troy
Type, maar ook om zijn ambachtelijk gedrukte boe-
ken die uitgevoerd werden door The Kelmscott Press.
De Gentse graficus Charles Doudelet was met o.a.
‘Beatrijs’, gedrukt bij Buschmann in Antwerpen, een
waardige Belgische opvolger.

Onder invloed van de prerafaëlieten en hun ‘grafi-
sche’ volgelingen, ontstond onverwacht een jonge
stijl gekend als art nouveau of Jugendstil, een won-
dere wereld met florale vormen en zweepslagmotieven
die tot in de abstractie zou uitdeinen. Men kan die
kenmerken duidelijk vaststellen in een aantal van de
nieuwjaarspancartes. Het verschil tussen art nouveau
en Jugendstil is klein maar bestaand. In dit artikel
zou het ons te ver leiden om hier dieper op in te gaan.
Naast de eerder genoemde bronnen zijn ook de Duitse
gebroeders Bing, als importeurs van Japanse curiosa
en toegepaste kunst de aanzet tot het ontstaan van
de nieuwe succesvolle stijl. Zij spoorden immers
Europese kunstenaars aan om iets te doen in de
aard van de Japanse voorbeelden. De art nouveau
was geboren. Kunstenaars zoals de in Bohemen
geboren Alphonse Mucha (1860-1939), de Belg
Privat-Livemont (1861-1936) en vooral de Frans-
man Toulouse-Lautrec (1861-1901) maakten van
de art nouveaustijl gebruik bij het ontwerpen van
affiches. De Gentse etser, lithograaf en drukker
Armand Heins gebruikte de art nouveaustijl voor
éénkleurige flyers (menu’s, uitnodigingen, pro-
gramma’s, aankondigingen, memorabilia, maar ook
omslagpagina’s en diploma’s). De meeste drukwer-
ken zijn gesigneerd, maar de nieuwjaarspancartes
zijn naamloos.
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De druktechniek
We mogen stellen dat alle of toch bijna alle pancartes
uit de collectie volgens de steendruktechniek
(lithografie) zijn afgedrukt. Deze merkwaardige druk-
techniek is door Aloys Senefelder (1771-1834) in
1798 ontdekt. De lithografie werd in ons land voor
het eerst rond 1810-1820 met succes toegepast.

De lithografie maakt gebruik van een poreuze kalk-
steen die oorspronkelijk uit de steengroeven van Sol-
hoven in Beieren kwam. De druktechniek berust op
het principe dat water en vet elkaar afstoten. De te
drukken delen werden met een vette inkt (tusche) op
de steen getekend, de steen werd vervolgens bevoch-
tigd en dan ingeïnkt. De vettige ‘beelddelen’ stoot-
ten het water af en bij het ininkten van de steen
deden de vochtige delen van de steen hetzelfde met de
inkt. De rijver (een soort rakel) drukt het papier tegen de
steen, zo wordt het beeld overgedragen van de steen
naar het papier. De lithografie is dus in feite de voorloper
van de huidige offsetdruk, die soms ten onrechte ook
litho wordt genoemd (litho betekent steen).

De tekst en de afbeeldingen werden door bekwame
ambachtslui of kunstenaars in spiegelbeeld op de steen
getekend. Later komt hierin verandering door het
gebruik van een ‘klatsch’ en ‘autografisch papier’ (zie
verder).

In vergelijking met de houtsnede en de kopergravure
heeft het lithoprocédé lagere productiekosten. De
lithografie bleek bijzonder geschikt voor het drukken
van muziekschrift, handelsdrukwerk en landkaarten.

Een nadeel was vooral het hoge gewicht van de ste-
nen, een steen van 60 bij 80 cm en 10 cm dik weegt
ongeveer 100 kilogram.

In 1851 komt de eerste sneldrukpers in gebruik en
kan men voor het eerst ook beter kleurwerk produce-
ren. Maar de sneldrukpersen waren minder geschikt
voor dit soort kwaliteitsdrukwerk, hiervoor bleef men
de handpersen gebruiken.

Het MIAT is in het bezit van een zestal historische
lithopersen, waarvan drie in de museumopstelling:
één houten Voirin handpers, circa 1875, één half-
automatische Krause steendrukpers, circa 1900 en
één Leipziger Schnelpresse, deze pers uit gietijzer
weegt ongeveer 8 ton.

Kleurendruk en kleurenrijkdom
Wat bij de nieuwjaarspancartes opvalt is het bijzon-
der rijk kleurenpalet. De kleuren zijn krachtig en fris,
iets wat men van drukwerk dat meer dan honderd
jaar oud is, niet zou verwachten. Zo kan drukwerk
gerealiseerd in offset slechts enkele maanden blootge-
steld worden aan licht zonder dat er zichtbare schade
wordt aangericht.

De oorzaak van de kleurenkracht is velerlei. De steen-
drukinkten waren sterk gepigmenteerd, hierdoor
waren ze dekkend op het papier of karton waarop er
werd gedrukt. Bovendien konden ze op deze manier de
invloed van zonlicht en UV lang verdragen. Natuurlijk
hebben de bewaaromstandigheden hier ook een rol ge-
speeld. Een nadeel van sterk gepigmenteerde inkten is
dat ze de druksnelheid sterk afremmen. Maar in die tijd
zal snelheid geen overwegende rol hebben gespeeld.
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Een ander bijzonder aspect is hoe het kleurenpalet
van een pancarte tot stand kwam. De fysieke eigen-
schappen van de additieve en subtractieve kleuren-
menging waren nog onvoldoende gekend om die bij
het drukken van kleuren in steendruk toe te passen.
Dus moest men iets anders gebruiken. Toen het
Duitse tijdschrift Jugend, hiervan is trouwens de naam
Jugendstil afgeleid, op het eind van de 19de eeuw
verscheen, maakte men gebruik van een veelkleurige
kaft. De vlakke kleuren kwamen tot stand door op de
steen, vlakken met penseel en speciale vette inkt
(‘tusche’) dicht te leggen. Uitsparingen zorgden op
de afdruk voor witte partijen of door overdruk voor
een andere kleur. Schakeringen werden aangebracht
door het gebruik van lithografisch krijt. Hiermee be-
kwam men een korrelige afdruk. Fijne arceringen kon
men met een pen aanbrengen.

Als wij de pancartes analyseren, ontdekken wij dat er
voor de nieuwjaarspancartes andere technieken wer-
den gebruikt. Net als de neo-impressionisten (bv.
Georges Serrat, 1859-1891) maakte de graficus ge-
bruik van stippen. De stippen werden per kleur op
afzonderlijke stenen aangebracht. Dus per kleur had
men een afzonderlijke steen nodig. Als men steen na
steen in een ander kleur afdrukte, ontstond een ver-
zameling stippen in verschillende kleuren die door
het menselijk oog als een totaalindruk werd waarge-
nomen, een soort optische kleurenmenging. Deze
werkwijze wordt ook chromolithografie genoemd.

Om de tekening op de verscheidene stenen over te
brengen maakte men gebruik van een ‘klatsch’, dit is
een contourtekening op transparant papier. De klatsch

bakende alle kleuren en tinten af. De lineaire teke-
ning van de klatsch werd overgedragen op een steen,
die men afdrukte op autografisch papier (zoveel als er
drukkleuren waren). De nog natte inkt van het auto-
grafisch papier werd met druk overgezet op de stenen
die dan per kleur met bv. stippels werden bijgewerkt.

Een tweede techniek die bij de nieuwjaarspancartes
werd toegepast, is de zogenaamde spritstechniek,
Spritz- (D). Hier wordt de lithografische ‘tusche’ met
behulp van een eenvoudige mondspuit op de steen
geblazen. Gedeelten van de steen werden afgedekt
en in de open ruimte ontstond een veld van minus-
cule kleine stipjes. Bij het drukken bekwam men dan
meestal een egale tint, in tegenstelling met een volvlak
kleur dat ontstaat door het gebruik van een penseel. De
kwaliteit van deze techniek was afhankelijk van de erva-
ring en de handigheid van de ambachtsman.

Een ander belangrijk aspect bij kleurendruk is, hoe
men de verscheidene kleuren in register (m.a.w. pas-
send op elkaar) kan drukken. Geen sinecure als men
weet dat zelfs de nieuwjaarspancartes in acht, twaalf
of soms zelfs meer drukgangen werden afgedrukt.

In iedere steen werden op dezelfde plaats twee tegen-
over elkaar liggende putjes gemaakt. Bij de eerste druk
werd het te bedrukken karton met pinnen in de putjes
vastgezet. Bij de volgende drukgangen kon men het
reeds geperforeerde karton met de pinnen op de juiste
plaats brengen en de kleuren in register drukken. Later
zal men gebruik maken van meedrukkende paskruisen
en verplaatsbare aanlegpunten, zodat het vel steeds op
dezelfde plaats komt tijdens het drukken.

Veredelingstechnieken
Onder de term veredelingstechnieken verstaat men
in drukmiddens alle technieken die men gebruikt  na
het drukken. Het doel is om het drukwerk een meer-
waarde te geven door verfraaiing of om een bescher-
mend effect te bewerkstelligen.

Eén van de meeste opvallende technieken die bij de
nieuwjaarspancartes is toegepast is een lithografische
gaufrage-techniek. Gaufrage is een oudere benaming
die verwijst naar het reliëf in het drukwerk. In de
15de eeuw ontwikkelde men een techniek waarbij
men in een houten blok een verdiept beeld aanbracht.
Men smeerde eerst een deegmengsel (‘ouwel’) op het
te bewerken papier. Soms werd de ‘deeg’ bedekt met
een laagje bladgoud. Vervolgens, nadat het papier
werd geperst met behulp van het reliëfblok en na
droging, vertoonde het papier een zacht blank- of
goudreliëf.

Bij de lithografische gaufrage werd het verdiept beeld
(matrijs) in een afzonderlijke lithosteen uitgehold.
Wat men gebruikte als tegenvorm (patrijs) is niet met
zekerheid gekend. Er wordt verondersteld dat men
hiervoor een bewerkt vel leder gebruikte. Het reeds
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bedrukte karton (een soort grijsbord gemaakt uit
gerecycleerd papier) werd vooraf aan de achterzijde
bevochtigd zodat men het gemakkelijker kon persen
tussen patrijs en matrijs zonder dat de vezels braken.
Eens de vezels van het karton ‘verplaatst’ kon men ze
niet meer in hun oorspronkelijke toestand terugbren-
gen en bleef het reliëf in het karton behouden.

Een andere opmerkelijke techniek die bij de meeste
pancartes werd toegepast is ‘stansen’. Hiertoe werd
met een vorm die was samengesteld uit metalen ‘mes-
sen’ op het karton druk uitgeoefend zodat bepaalde
delen loskwamen uit het geheel. Zo ontstonden visu-
eel aantrekkelijke open vormen of grillig gevormde
randen die sterk afweken van het oorspronkelijke
rechthoekige karton.

Bepaalde afzonderlijke uitgestanste onderdelen kon
men manueel monteren zodat de pancarte een
driedimensionaal object werd, een pop-up avant la
lettre. Soms werden kippenveren en glazen pareltjes op
de pancarte gekleefd. Toeval of niet maar de popart heeft
ook van applicatietechnieken gebruik gemaakt.

Een vrij groot aantal nieuwjaarspancartes werd ge-
vernist. Hierdoor verhoogde men niet alleen de glans
van het drukwerk maar ook de weerstand tegen vocht
en mechanische beschadiging. De vernis kon via een
bijkomende drukgang worden aangebracht, maar men
kon ook andere eenvoudige hulpmiddelen, zoals bor-
stel of spuit gebruiken. Soms glimden de afdrukken
door de vele kleurdrukgangen; hierdoor leek de prent
op een olieverfschilderij. Men kon het effect verster-
ken door in de afdruk een linnenstructuur te persen
en extra vernis (dit laatste was niet altijd nodig), de
combinatie noemde men dan een oleografie.

Ook gouddruk werd in steendruk toegepast met be-
hulp van bronsinkten en via een bijkomende druk-
gang. Manueel aanbrengen behoorde eveneens tot
de mogelijkheden.

De onderwerpen van de nieuwjaarspancartes, de ge-
bruikte druktechniek en de toegevoegde
veredelingstechnieken maakten deze hoog ambach-
telijke druksels tot gegeerde verzamelobjecten die ook
nu nog gesmaakt worden.

Bezoek de expo

EXPO ‘Romantiek in de vitrine. Steendrukpancartes
uit de belle époque’, t.e.m. 17 november in het MIAT,
Minnemeers 9, 9000 Gent.

Meer info: www.miat.gent.be

Chris Schoonejans (°1946, Gent) volgde de oplei-
ding ‘Graduaat Grafische Technieken: Boekbedrijf ’
(HIGRO). Hij werkte 18 jaar in de grafische indus-
trie en was 20 jaar leraar prepress-technieken in het
HIGRO in Gent. Momenteel werkt hij als vrijwilli-
ger in het archief van de Arteveldehogeschool, cam-
pus Mariakerke en in de historische drukkerij van het
MIAT.
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